
Mr. LIEBELER. Mr. Paine, is there any other subject that we haven’t covered 
in the testimony that you think the Commission ought to know about in con- 
nection with this assassination? 

JIr. PAISE. I don’t believe there is anything else that I know. 
Mr. LIERELER. I have no more questions. 
The CHAIRXAS. Do you hare any questions, Mr. Dulles? 
Nr. DUI.LES. The only question I hare in mind is as to what. took place as 

far as Mr. Paine is concerned on the night of the assassination. Were YOU in 
the police station? 

Mr. PAISE. We went down to the police and stayed there until about 8 or 9 
o’clock. Then lfarguerite came home with us and spent the night. 

Mr. DULLES. You didn’t see Lee Harvey at that time, did you? 
Mr. PAISE. They asked me and I declined to see him at that time. I changed 

my mind. When they irnmediatelF asked me, I declined. I did not know what 
he would ask me, so I did not see him. 

Mr. DULLES. You did not see him? 
1lr. PAISE. so. 
Mr. DULLES. Did your wife see him? 
Mr. PAIXE. I think no one saw him. Xarina vent in the nest morning hoping 

to see him. 
Jlr. DULI.ES. There were no conversations that took place that erening that 

are pertinent to our inrertigation so far as you know? 
Mr. PAISE. Quite soon I called the ACLU. There were reports, yes. I think at 

that time, that Friday night, Jlarguerite was saying he wasn’t receiving counsel, 
and so I called the ACLT to see if there was anybody there checking to see 
if this was true. and apparently a delegation, this was Saturday morning, and 
apparently a delegation had been sent. 

Mr. DULLES. But to your knowledge neither you nor your wife had any con- 
rersations with Marina or Robert that would throw any light on this apparent 
coolness? 

JIr. PAISE. Ruth apparently saw Jlarina this last week-end. We have some 
indications that people had gone between, chiefly Levine. 

3Ir. DULLES. You think money considerations had anything to do with this? 
3Ir. PAISE. I think quite a lot-it n-ill be borne out, between Ruth and 

1Iarina subsequently, I think they will find the difficulties. I think Thorne--- 
3Ir. DUI.LES. What I have in mind is as to whether some of these other people 

thought that you and Ruth might intervene in as business manager or something 
of that kind between them. and the monetary considerations that were coming 
in to Jlarina. 

Jlr. PAIR-E. We didn’t know why. We have the feeling that Thorne was 
advising her not to speak to Ruth. Ruth is not interested in the money, but 
is interested in protecting her from the wolves. and so she thought. we both 
thought, there were some false stories being told to Marina in regard to Ruth. 

Nr. DULLES. That is all. 
The CHBIR>IAN. Thank you very much, Mr. Paine. 
Mr. PAIXE. Thank you. sir. 
The CHAIR~\IAX. We will examine JLrs. Paine this afternoon at 2 o’clock. 
(Whereupon, at 1:OS p.m., the President’s Commission recessed.) 

Afternoon Session 

TESTIMONY OF RUTH HYDE PAINE 

The President’s Commission reconvened at 2 :20 p.m. 
Mr. MCCLOY. Before I ask you to be sworn, Mrs. Paine. I will give you a little 

general indication of what our testimony is apt to cover. 
We have heard that you and your husband made the acquaintance of the 

Osn-alds somewhere during 1963, and that Mrs. Marina Oswald lived in your 
home from late September 1963, I believe, to the time of the assassination. 
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Since we are inquiring under our mandate into the background and the pos- 
sible motives of the assassination by Lee Harvey Oswald, the alleged assassin, 
we will question you regarding your association with Mr. Oswald and try to 
glean from you any other facts that may bear upon the assassination or its 
motivation. 

I believe you have been furnished with a copy of the executive order under 
which we are operating as well as the Congressional resolution? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. MCCLOY. Now if you will please stand, I will swear you. 
Mrs. PAINE. I would like to affirm. 
Mr. MCCLOY. Do you solemnly a5rm that the evidence you will give in this 

investigation will be the truth, the whole truth, and nothing but the truth? 
Mrs. PAINE. Yes; I do. 
Mr. M&LOX Will you state your full name for the record and your 

address? 
Mrs. PAINE. I am Ruth Hyde Paine. I live at 2515 West Fifth Street, in 

Irving, Tex. 
Mr. MCCLOY. Mr. Jenner is going to conduct the examination. 
Mr. JENNER. Your maiden name? 
Mrs. PAINE. Is Hyde. 
Mr. JENNEB. Ruth Avery Hyde. 
Mrs. PAINE. Right. 
Mr. JENNER. You are wife of Michael Ralph Paine? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNEB. And you were born September 3, 1932? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNEB. You are almost 34 years old. 
Mrs. PAINE. Almost 32. I will be 32 in September. 
Mr. JENNER. Pretty bad arithmetic. Just a little bit of your background, Mrs. 

Paine, very little. Your mother and father are living? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNEB. And your mother is an Unitarian Minister ordained in the 

Unitarian Church at the moment? 
Mrs. PAINE. Yes; she is. 
Mr. JENNEB. And received her degree in theology last summer I believe, is 

that correct? 
Mrs. PAINE. Ko, she has completed her work for a Bachelor of Divinity De- 

gree from Oberlin College and she will receive it in the spring. They don’t give 
them in mid-year. She completed just the first of February. 

Mr. JENNEB. You yourself are a college graduate? 
Mrs. PAYNE. Yes. 
Mr. JENNEB. Antioch College? 
Mrs. PAINE. Yellow Springs. 
Mr. JENNEB. Yellow Springs, Ohio? 
Mrs. PAINE. Right. 
Mr. JENNEB. You have a brother and sister. 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And your mother, your father, yourself, your brother, and your 

sister are your entire family. 
Mrs. PAINE. My immediate family. 
Mr. JENNEB. Your brother is a graduate of Antioch also, he and yonr sister. 

Are they older than you? 
Mrs. PAINE. Yes, they are. 
Mr. JENNER. Which is the elder of the two? 
Mrs. PAINE. My brother is the oldest. 
Mr. JENNEB. And your brother is a professional man, is he? 
Mrs. PAINE. He is a doctor, general practitioner. 
Mr. JENNEB. A general physician, and he practices in Yellow Springs, Ohio? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNEB. Would you tell us where Yellow Springs is? 
Mrs. PAINE. It is about 60 miles south and west from Columbus, Ohio, the 

431 



capital, which is more or less in the middle of the State, and just a little bit east 
of Dayton. 

Mr. JENNER. Is your brother married. 
Mrs. PAINE. Yes, he is. 
Mr. JENNER. Does he have a family? 
Mrs. PAINE. He has four children. 
hlr. JENNER. And is your sister married? 
Mrs. PAINE. Yes; she is. 
Mr. JENNER. Does she have a family? 
Mrs. PAINE. She has four children. 
Mr. J’ENNER. And each of your brothers and your sister, it is their first 

marriage? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. Now you were married to hlr. Paine December 28, 1957, is that 

correct? 
Mrs. PAINE. Yes; I believe so. 
Mr. JENNER. And you were married where, in Philadelphia? 
Mrs. PAIKE. It was suburban Philadelphia. Friends meeting in Media, Pa. 
Mr. JENNER. Would you tell us what the Friends meeting is which you have 

mentioned? 
Mrs. PAINE. I am a member of the Society of Friends often known as 

Quakers. 
Mr. JENNER. You are a Quaker? 
Mrs. PAINE. I am. 
Mr. JENNER. When did you embrace that faith? 
Mrs. PAINE. I joined in early 1951, I believe. 
hlr. JENNER. Has any other member of your family embraced the Quaker 

faith? 
Mrs. PAINE. Yes ; my brother is also a Quaker. 
Mr. JENNER. When did he embrace that faith. 
Mrs. PAINE. Similar in time, a year or two one way or the other. I don’t 

recall exactly. 
Mr. JENNER. I am afraid I might have been inattentive. When did you say 

that occurred? 
Mrs. PAINE. Similar in time. I don’t remember just when exactly he joined. 
Mr. JENNER. I was thinking more as to when you said you did. 
Mrs. PAINE. In early ‘51, I think; I am quite certain it was winter of ‘51. 
Mr. JENNER. You were then in college? 
Mrs. PAINE. That was the year out. I went to Antioch one year and then 

I took a year out and I joined my home meeting in Columbus which I had 
already attended perhaps 2 years. 

Mr. JENNER. And from the time you joined the Quaker church you have been 
a member of that church? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Or that faith? 
Mrs. PAINE. Or church; yes. 
Mr. JENNER Ever since? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Now you and Mr. Paine, did you take up a residence in Phila- 

delphia as soon as you married? 
hlrs. PAINE. I had been living in Philadelphia working there, and then when 

we married I moved to suburban Philadelphia where Michael was living, 
Paoli, Pa. 

Mr. JENNER. His folks live in Paoli, also, do they not? 
Mrs. PAINE. His mother and stepfather. 
hlr. JENNER. And you remained in Paoli until when? 
hlrs. PAINE. Well, it was summer of ‘59 we were in the process of moving, 

didn’t complete it until fall of ‘59. 
Mr. JENNER. I see. You moved to where? 
hlrs. PAINE. To Irving, where we are now, to the present address. 
hir. JENNER. To your present home ? And that was in the summer of 1959? 
Mrs. PAINE. Yes. 
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Mr. JENNER. At some later stage we will go into what occurred. In the 
meantime we have you now in Irving, Tex. Is that a suburb of Dallas? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. You and your husband purchased the home you have there before 

you went down. 
Mrs. PAINE. Oh, no ; we stayed at a small apartment for several weeks looking 

around and then rented for a year, and then we purchased the house we have 
been renting. 

Mr. JENNER. So you purchased that and moved in in 1960, is that about right? 
Mrs. PAINE. We first moved into it in the fall of ‘59. 
Mr. JENNER. You rented it and then purchased it. 
1Irs. PAINE. The same house; yes. 
Mr. JENNER. All right, thank you. You have two children? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. A boy and a girl? 
Mrs. PAINE. A girl and a boy. 
Mr. JENNER. Would you name the oldest of the two. 
Mrs. PAINE. Sylvia Lynn and the boy-she is now 4. The boy is Christopher 

and he is 3. 
Mr. JENNER. The point I was getting at, your daughter, Sylvia, was born after 

you reached Texas? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And what was her birth? 
Mrs. PAINE. She was born on November 17, ‘59. 
Mr. JENNER. 1959. Now you are acquainted, became acquainted with Marina 

Oswald, did you not, in due course in Irving, Tex.? 
Mrs. PAINE. No. I first met her and her husband at a gathering of people 

in Dallas at the home of Everett Glover. 
Mr. JENNER. I will get to that in a moment. 
Mrs. PAIKE. Okay. I had not met her before that. 
Mr. JENNER. At this time you and your husband were living in your present 

home in Irving, Tex.? 
Mrs. PAINE. In ‘59. 
Mr. JENNER. At the time that you met Marina Oswald? 
Mrs. PAINE. No. Michael moved to an apartment in September of 1962. 
Mr. JENNER. There had been some strained relations or difficulties between 

yourself and your husband Michael. When we shake our heads we don’t get it 
on the record. 

The answer to that is “Yes”? 
Mrs. PAINE. Is “No.” I had not met her when there had been some strained 

relations between me and my husband. It is just we are having difficulties with 
words. 

Mr. JENYIPER. What I was getting at-there had been some strained relations, 
is that correct? 

Mrs. PAINE, Yes. 
Mr. JENNER. And Mr. Paine had moved to separate quarters. This was in 

September of 1962, correct. 
Mrs. PAINE. Right. 
Mr. JENNER. You met Marina for the first time when. 
Mrs. PAINE. I judge it was the last of February, towards the end of February 

of 1963. 
Mr. JENNER. You were then living with your children in your home at 2515. 
Mrs. PAINE. West Fifth. 
Mr. JENNER. West Fifth Street in Irving, Tex. Now would you please relate 

the circumstances under which the meeting between yourself and Marina 
Oswald first occurred in February of 1963. 

Mrs. PAINE. I was invited to come to the home of Everett Glover to meet a few 
friends of his, and I judge that was on the 22d of February looking back at my 
calendar. 

Mr. JENNER. Would you please tell us who Mr. Everett Glover was and how 
you became acquainted with him. 

What was the milieu? 
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Mrs. PAINE. I met Mr. Qlover at a group gathered to sing madrigals together. 
These are old English songs where each part has a melody and it was for the 
enjoyment of reading the music and in harmony, and we often had coffee after- 
ward and would talk. 

Mr. JENNER. This included your husband, however, did it not? 
Mrs. PAINE. Yes indeed. 
Mr. JENNER. You had a common interest in this? 
Mrs. PAINE. Madrigal singing? 
Mr. JENNER. Madrigal singing? 
Mrs. PAINE. Yes. And went together. 
Mr. JENNER. Proceed. 
Mrs. PAINE. And then Everett knew that I was interested in learning Russian 

well enough to teach it, and since this gathering was to include some people 
who spoke Russian, he invited me and he invited Michael also to attend. 
Michael caught a bad cold and wasn’t able to go. 

I went. 
Mr. JENNER. Excuse me, could I interrupt you a moment here. Though your 

husband was living in his own quarters, the relations between you, however, 
were not so disruptive but what you were friendly, and you were attending these 
singing groups? 

Mrs. PAINE. That is right. I saw him perhaps once or twice a week for dinner 
at my house, and we went out to rather more movies than some of my married 
friends. 

Mr. JENNER. There was reasonable cordiatity? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNEB. Yes. I don’t wish to pry into your private life. 
Mrs. PAINE. If it is pertinent, go ahead. 
Mr. JENNER. Mrs. Paine, there is some necessity. We might touch a little on 

your private life if you will forgive me for doing it. Mr. Olover, is he a single 
person? 

Mrs. PAINE. He was at the time of the party. He has been divorced from his 
wife. He is now remarried. 

Mr. JENNEB. Now I interrupted you at the point at which you were relating that 
Mr. Glover had raised with you, I assume this was a telephone call, that he was 
going to have some guests. He knew of your interest in the study and the learn- 
ing of the Russian language and its use? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Do I correctly summarize it up to the moment? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. You have an entry in your calendar as I recall on this subject. 

There is a question mark. 
Mrs. PAINE. I recall it says “Everett?” 
Mr. JENNER. May I hand the witness the document? 
Mr. MCCLOY, You may. 
Mr. JENNER. This will be Commission Exhibit No. 401. Gentlemen for the 

purpose of identification of the exhibit, it is Mrs. Paine’s calendar which she 
used in part as a diary and part to record prospective appointments and she 
surrendered it to the FBI. This is not merely a photostat, it is a picture taken 
with a camera of that calendar. 

(Commission Exhibit No. 401 was marked for identification.) 
Mr. JENNER. May I ask you a question or two about it Mrs. Paine. Did you 

not go through each of the pages of that calendar with me this morning? 
Mrs. PAINE. Yes, I did. 
Mr. JENNER. And I asked you, did I not, whether it was all in your 

handwriting? 
Mrs. PAINE. You did. 
Mr. JENNER. Except for the identification on the front, the ofllcer who 

received it from you-he made a notation of the date of receipt-it is all in 
your handwriting? 

Mrs. PAINE. That is correct. 
Mr. JENNER. And it is in the same condition now, isn’t it, as it was when you 

surrendered it? 
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Mrs. PAINE. It is. 
Mr. JENNER. Would you turn to the diary page to which I have reference in 

connection with the first meeting with Marina Oswald, and that is what month 
and what page and what date? 

Mrs. PAINE. It is on the page for February, and the only thing I can- 
Mr. MCCLOY. February what year? 
Mrs. PAINE. February 1963. 
Mr. JENNER. And the day please? 
Mrs. PAINE. There is a notation on the 22d of February. 
Mr. JENNER. Excuse me, there is a square with the figure 22 in it indicating 

February 22, 1963. Do you have something written in there? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. What is written in there? 
Mrs. PAINE. It says “Everett’s?” 
Mr. JENNER. Is that all there is in that square? 
Mrs. PAINE. That is all. 
Mr. JENNER Would you explain that and how it related to what you are now 

telling us? 
Mrs. PAINE. I believe. it refers to the invitation to come to his home. As I 

recall, he telephoned me twice, first to say that they might get together a group 
of people, hence the question mark. Then he called again to say they were 
going to have a party, and to make the invitation definite. 

Mr. JENNER. Now you used the expression “I believe.” Is that your best 
recollection at the moment? 

Mrs. PAINE. That is my best recollection. 
Mr. JENNEB. And I went over this with you this morning and you gave me the 

same explanation, did you not? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNEB. Now did that event take place? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And what is your best recollection as to the day of the month 

it took place? 
Mrs. PAINE. I have no other way of guessing when it was except to assume 

that this notation means it was on the 22d of February. 
Mr. JENNEB. And that does represent your present best recollection refreshed 

to the extent it is refreshed by the memorandum before you? 
Mrs. PAINE. That is right, and of course this flrst- 
Mr. JENNER. What day of the week was that? 
Mrs. PAINE. That was a Friday. 
Mr. JENNER. Friday night. You attended the party did you not? 
Mrs. PAINE. Yes, I did. 
Mr. MCCLOY. I believe you used the word Friday. I don’t believe she did, 

Friday night. You said Friday night. 
Mrs. PAINE. It was Friday evening. 
Mr. JENNEB. Friday evening? 
Mrs. PAINE. The 22d was Friday. I don’t recall. 
Mr. MCCLOY. You used the word “evening”? 
Mrs. PAINE. It was an evening party. 
Mr. JENNER. It was held in Mr. Clover’s home was it? 
Mrs. PAINE. Yes, it was. 
Mr. JENNEB. Where is his home? 
Mrs. PAINE. At that time he was living in the Highland Park section of 

Dallas. 
Mr. JENNER. How far from your home is that? 
Mrs. PAINE. Half hour drive. 
Mr. JENNEB. By what means did you get to Mr. Glover’s home? 
Mrs. PAINE. I drove. 
Mr. JENNER. You owned or then had, or maybe you still have a station wagon? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. Is it the same car still? 
Mrs. PAINE. It is the same car. 
Mr. JENNEK. And when you arrived, were either of the Oswalds present? 
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Mrs. PAINE. I am not sure I recall accurately. I think they came a little 
after I arrived. 

Mr. JENNER. Would you give us your best recollection of all the people, couples 
if you can remember them that way, and then single persons or persons there 
without their wives or husbands, as the case may be, that evening? 

Mrs. PAINE. Well, I will try. The Oswalds, two were there, Marina and 
Lee, Everett Glover, the host, Mr. and Mrs. De Mohrenschildt who were the 
friendship link between the Oswalds and Glover. 

Mr. JENNFX. Could I interrupt you there? Had you known the De Mohren- 
schildts? 

Mrs. PAINE. I had never met them. I have not met them since. 
Mr. JENNER. That is the only occasion? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. That you ever saw either Mr. or Xrs. De Mohrenschildt? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. You had no conversations, no letters, no contact whatsoever with 

them either before or after this party? 
Mrs. PAINE. That is correct, no contact whatsoever before or after. There was 

a roommate of Ererett’s. Dirk, I think, I forget the name. 
Mr. JENNER. Are you attempting to recall his first name or his last name? 
Mrs. PAINE. His first name. I may be wrong. It was a young German fellow. 
Mr. JENNEB. Schmidt? 
Mrs. PAINE. Do you know the first name? 
Mr. JENNER. No, I don’t recall the first name. 
Mrs. PAINE. And he had two roommates, so that is two other single men, 

and I don’t recall their names. 
Mr. JENNEB. Was each of them there? 
Mrs. PAINE. They were both there. 
Mr. JENNEK. There were two roommates. 
Mrs. PAINE. Two roommates and they were both present at the party. I should 

remember their names but I don’t. 
Mr. JENNER. All right. 
Mrs. PAINE. And there was a couple who lived in Irving; again I don’t recall 

the name. I don’t believe I have seen any of these people since with the 
exception of one of the roommates once, and again I don’t recall the name. 

Mr. JENNER. Did you see the roommate the second- 
Mrs. PAINE. I may have seen him sinee. All these people were new to me 

when I came to the party with the exception of Everett. 
Mr. JENNER. Did you see the roommate the second time before or after 

November 22, 1363? 
Mrs. PAINE. Oh, it was before. 
Mr. JENNEB. But it is a fact that none of these people who were at the party 

other than Mr. Glover had you seen or heard of? 
Mrs. PAINE. Before. 
Mr. JENNER. Up to the time that the party was held. 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. Have you exhausted your present recollection as to the people 

who were present on that occasion. 
Mrs. PAINE. I can’t get a name. The couple were living in Irving, I recall 

that, but I don’t-I have forgotten their name. 
Mr. JENNEB. Sow the Oswalds arrived shortly after the party began or at 

least after you arrived? 
Mrs. PAINE. I believe they came with the De Mohrenschildts. 
Mr. JENNER. And you were introduced, were you? 
Mrs. PAINE. Yes, I was introduced. 
Mr. JENNER. By whom? 
Mrs. PAINE. I don’t recall. It was a very informal gathering. Marina was 

wearing slacks and Mrs. De Mohrenschildt also was. I doubt pains were taken 
with the introductions. 

Mr. JENNER. Excuse me. 
Mrs. PAINE. I doubt any pains were taken with the introductions. 
Mr. JENNEB. How long did the party proceed? 
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Mrs. PAINE. It must have started something after 8 o’clock and went until 
towards midnight. 

Mr. JENNER. You have an interest in square dancing and that sort of thing 
also. Did you do any of that then? 

Mrs. PAIXE. No. We talked and ate. 
Mr. JENNER. Did you do any madrigal singing? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. No singing that evening? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNF,R. Now before I get to any specificity with respect to Marina and 

Lee Oswald, was Russian spoken that night by anybody? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Did you speak Russian? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Who else at the party had some facility with Russian in addition 

to Lee Oswald and Marina Oswald? 
Mrs. PAINE. Just the De Mohrenschildts, both of them, and myself. 
Mr. JESNER. And yourself. Did you mention that Mr. Glorer had some inter- 

est in the Russian language? 
Mrs. PAINE. No, I don’t believe he does. 
Mr. JENNER. He did not, all right. Were the Oswalds really the center of 

attention that evening? 
Mrs. PAINE. I think so, yes, although you can’t say that there was a single 

center for the entire evening. It wasn’t like being invited to hear what he had 
to say. It was much more informal than that. 

Mr. JENNER. Did you speak with Marina? 
Mrs. PAINE. Yes, I did. 
Mr. JENNER. Did you converse with her during the course of the evening? 
Mrs. PAINE. Very briefly. She spent the first part of the evening trying to 

get June to go to sleep. 
Mr. JENNER. June is her daughter? 
Mrs. PAINE. The little girl with her. 
Mr. JENNER. She brought her daughter with her did she? 
Mrs. PAINE. Yes, and then we talked some in the kitchen with Mrs. De Mohren- 

schildt, Marina and I. 
Mr. JENNER. And what subject did you ladies pursue? 
Mrs. PAINE. I really can’t remember. The actual conversation with Marina 

didn’t cover much time at all. I saw very little of her that evening. 
Mr. JENNER. That evening? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. Can you remember any subject you talked to her about in the 

kitchen ? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. What subjects were discussed, I assume in the living room or- 

where everybody was gathered? Do you recall what was being pursued there in 
the way of conversation. 

Mrs. PAINE. Part of the time Lee talked with people who were asking him 
about his trip to Russia. I believe Everett had told me that he had been, so I 
knew that when I arrived. And the fact that he had gone intending to become 
a citizen in the Soviet Union. He talked freely and with considerable interest 
in his subject to the three or four people around him. 

Mr. JENNER. Were you gathered in that group? 
Mrs. PAINE. Part of the time at least I was listening to that. He spoke of 

the things about the Soviet Union that had displeased him, as for instance the 
censorship. He knew that it had been going on regarding his letters. 

Mr. JESNER. Mrs. Paine, when you talk in terms of conclusion, we have a 
little trouble testifying. If you will give us examples such as you just gave us 
about censorship, could we go back a moment to the conversation about his 
going to Russia. During the course of that subject, in questions put to him, 
was anything he listed as to why he went to Russia? May I have a yes or no 
first? 

Do you recall anything like that? 
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Mrs. PAINE. I can’t be certain that this is when I first got an idea about 
why he wanted to go or whether I learned this later. 

Mr. JENNER. Does your memory serve you enough so that there is a fair possi- 
bility that-it is important to us-was the subject discussed at that gathering? 

Mrs. PAINE. I think so. 
Mr. JENNER. And that is your best recollection? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JEIINER. Now would you give us your best recollection of what he said 

or what Marina said, but primarily what Mr. Oswald said on that subject. 
Why did he go to Russia? 

Mrs. PAIKE. I carry the impression, and I think it is recalled from this 
erening- 

Mr. JESNER. Excuse me. When you say you carry the impression you are 
saying “It is my present recollection.” 

Mrs. PAINE. All right. That he spoke of himself as a Marxist that evening, 
that he had read certain Marxist books and thought that the Soviet economic 
system was superior to ours, and wanted to go to the Soviet Union and live there. 

Mr. JENNER. What response was elicited from others at the meeting, agree- 
ment? 

Mrs. PAINE. No; I would not say there was any agreement. People were 
interested. This is an unusual thing to do. And they were interested in hearing 
how he found Soviet life, what he thought of it, whether he was pleased or 
disappointed. 

Mr. JENXER. Would you be good enough to tell the members of the Commission 
what Mr. Oswald said in those respects, to the best of your recollection? 

Mrs. PAINE. He mentioned that he was displeased with the censorship, or at 
least he commented on it in a way that I took as unfavorable. 

Mr. JENNER. Thank you, Ma’am. 
Did he say he was- 
Mrs. PAIKE. What had happened, yes. 
Mr. JENKER. What censorship is he talking about? 
Mrs. PAINE. He referred to a letter that had been sent to him by Robert Oswald 

that he later learned, after he had come back to the United States, had been 
sent. He had not received it. He judged that they had simply stopped it, and he 
commented that they are more apt to just take a letter than take out a piece of it 
and then send it on, and that censorship is more obvious. 

Mr. JESNER. All right, go on. 
Mrs. PAINE. I wondered, listening to him, whether he really was- 
Mr. JENKER. Excuse me, please. Refore we get to what you wondered about, 

exhaust your recollection as to what he said, what others might have said on 
the subjects in his presence about which he talked. 

Mrs. PAINE. That is all I can think of. 
Mr. JENNER. You mentioned, also, Mrs. Paine, that there was discussed that 

evening the subject of his return to America. 
Mrs. PAINE. Obviously, yes. 
Mr. JENNER. Why he returned, was that subject discussed? 
Mrs. PAINE. Not very much, no. ,I can’t recall any specifics relating to that. 
Mr. JENPI’ER. 911 you can recall, I take it, at the moment, is that there was an 

allusion to the subject? 
Mrs. PAINE. Well, he was clearly here, yes. He had come back, and-well, I 

have to put it in terms of what I guess or what I feel was his reaction. I can’t 
give you a specific recall. 

Mr. JEN’PTER. We have no objection to your doing that. We would like to have 
you first state all you can recall as to what specifically happened in this instance. 
How did Mr. Oswald treat or regard-what relationship did you gather existed 
between Marina and her husband, a cordial one as of that occasion, separating 
from what you learned afterward, but just this initial instance. What impression 
did you have? 

Mrs. PAINE. Almost none. There was very little contact between them during 
the evening. He spoke English to those that were asking them questions. She 
was either in the bedroom by herself trying to get the little baby to go to sleep, 
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or in the kitchen speaking Russian to the De Mohrenschildts. I listened more 
than I spoke in that situation. 

Mr. JENNER. When Mr. Oswald was in the living room with you ladies and 
gentlemen, the conversation was in English, was it not? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. I take it, then, that when Marina returned to the room Russian 

was spoken, at least by those who had command of the Russian language. 
Mrs. PAINE. When she was in the same room, there was more than one conver- 

sation going on, and in two languages. 
Mr. JENNEX. When anybody spoke to Marina- 
Mrs. PAINE. It was in Russian. 
Mr. JENRTER. It was in Russian. When people spoke with each other other 

than with Marina, it was in English, is that correct? 
Mrs. PAINE. That is my best recollection. 
Mr. JENNER. Now, in very short compass what was your impression of Mr. 

Oswald at that initial party? 
Mrs. PAINE. I thought he was pleased to be interesting to this group of people 

and glad to tell them about his experience, to answer their questions. He seemed 
open and forthright. I did wonder as he was talking about it whether he had 
come to the conclusion after being in the Soviet Union that their system was 
inferior. 

Mr. JENNER. Inferior to ours? 
Mrs. PAINE. To ours, or whether he still thought that the Soviet system was a 

better one. His discussion of the censorship made me feel that he wanted his 
listeners to know that he was not blind to the defects of the Soviet system, 
but it did not convince me that he was in favor of the American system. I was 
left wondering which country he thought conducted itself better. 

Mr. JENNEXL Did you have an interest in the Oswalds at this moment wholly 
apart from your interest. in the Russian language? 

Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Were you intellectually curious about them is all I meant. 
Mrs. PAINE. Oh, yes. Well, it is most unusual to take such a step as he took. 
Mr. JENNER. Had you had some notice in advance of this meeting, Mrs. Paine, 

of the fact that Mr. Oswald was at least-there had been publications of his 
having been a defector? 

Mrs. PAINE. No; I wasn’t aware of that. 
Mr. JENNER. When did you first learn of that? 
Mrs. PAINE. Well, a name is always given to someone who goes to the Soviet 

Union and wants to have citizenship there, isn’t it, so I could well have assumed 
that there had been such, but I really didn’t learn about it until after the 
assassination. I guess. No: I take it back. 

There was a reference now. 
Mr. JENNER. That evening? 
Mrs. PAINE. Specific recall. It is coming. The content of Robert’s letter to 

him, as I recall, included a clipping from the Fort Worth newspapers relative 
to his defection. 

Mr. JENNER. Excuse me, Mrs. Paine, you are talking about a letter of Robert 
Oswald’s? 

Mrs. PAINE. A letter from Robert to Lee which Lee never got but heard about 
when he came back to the States. 

Mr. JENNER. And that was the subject of discussion that evening? 
Mrs. PAINE. That came up, so, therefore, I did know that he had been called 

a defector. 
Mr. JENNER. Did Robert refer to this letter or did someone in the meeting 

refer to the letter? 
Mrs. PAINE. Lee referred to the letter in discussion of censorship. 
Mr. JENNER. But up until that moment, you had not had any prior impres- 

sion with respect to whether he had been a defector or an attempted defector? 
Mrs. PAINE. Well, I think, yes ; I had some impression of that sort, but it came 

directly from Lee. He said he went to the Soviet Union and tried to give up 
his American citizenship, and as I recall, he said that the American embassy 
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did not relinouish his passport, and, therefore, he was not eligible to get Soviet 
citizenship. 

Mr. JENNER. You are remembering more now. 
Mrs. PAINE. I am. 
Mr. JENNER. I am pleased that you are, Mrs. Paine. He did discuss his at- 

tempts to obtain- 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. PENNER. To surrender his passport and to accomplish his Soviet citizen- 

ship? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And that was openly discussed in this gathering? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. ~UCCLOY. This is Senator Cooper, a member of the Commission, Mrs. 

Paine. 
Mrs. PAINE. How do you do? 
Mr. JEXNER. This party, I gather, lasted approximately from 7 to 12. did you 

say ? 
Mrs. PAINE. Eight to eleven-thirty or twelve. 
Mr. JENNER. And the party broke up, and you went home? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. What was your overall impression of Marina Oswald? 
Mrs. PAINE. I had very little impression altogether. I did ask for her 

address. 
Mr. JENNER. Why did you do that? 
Mr. PAINE. And I asked if I could write her. I wanted to go visit her at her 

home. 
Mr. JENNER. Why? 
Mrs. PAIXE. To talk Russian. She is very hard to find, a persqn speaking 

modern Russian, and in fact I know of no other, and this was an opportunity for 
me to again practice in the language, a rather unusual opporlunity, and I was 
interested in meeting her and getting to know her. 

Mr. JENNER. Mr. Chairman, I will go back and develop this lady’s interest in 
the Russian language during the course of the examination, and her prior study 
of the language up to this point. She did have an abiding interest in the lan- 
guage at this particular point, but I wanted to get at the initial meeting first 
before anything further. 

Mr. N&Lou. Very well. 
Mr. JENAER. You say modern Russian, that Marina Oswald had a command of 

modern Russian. Would you please explain to us what you mean by that? 
Mrs. PAINE. Well, I am not in a position to judge a person, whether a person 

is speaking modern Russian or not. My language is not that good, but she 
talked with-this was later, I only assumed that she had-1 hoped that she 
spoke good Russian. I didn’t know at that time whether she spoke educated 
Russian or not. Shall I jump ahead? 

Mr. JENNER. Well, I wish you wouldn’t. You meant, then, by your expression 
that you hoped to find that she did speak educated Russian? 

Mrs. PAINE. Yes; right. 
Mr. JENNER. And if she did, that then you might profit or learn from her 

educated Russian to a greater degree than you knew it as of that time? That 
was your main interest at the moment? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Aside from interests in another lady or human being under 

those circumstances? 
Mrs. PAINE. Well, until I then got to know her it was my only interest. 
Mr. JENNER. Yes. That is the point I was seeking to make. Did you be- 

come better acquainted with the Oswalds thereafter? 
Mrs. PAINE. I met- 
Mr. JENNER. Did you, first, yes or no? 
Mrs. PAINE. I became better acquainted with Marina. 
Mr. JENNEE. Mr. Chairman, if members of the Commission-I am going to 
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pass from this initial event-if you have any questions you would like to put 
to the witness now rather than my deferring it. 

Mr. MCCLOY. Are there any questions? 
The CHAIRMAN. Not for me. 
Representative FORD. Not at this point. 
Senator COOPER. No. 
Mr. MCCLOY. May I ask one. 7 Did Oswald, Lee Oswald on this occasion 

express any dislike for any elements or aspects of American society? 
Mrs. PAINE. I can’t recall anything specific that was said. 
Mr. MCCLOY. He did not indicate to this group why it was that he left 

the United States to go to Russia originally? 
Mrs. PAINE. It is hard to say how I formed this opinion, but I gathered 

that he disapproved of the economic system. 
Mr. MCCLOY. Was there anything more specific than that that he referred 

to? Did he refer, for example, to any dislike of individuals? 
Mrs. PAINE. Individuals? No: I am certain there was none. 
Mr. MCCLOY. In government or out of government? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. MCCLOY. Your impression was that he was motivated to go to the Soviet 

Union because he didn’t like the capitalist system? 
Mrs. PAINE. Right. 
Mr. MCCLOY. And had an affinity for what might be called the Marxist 

system, is that right? 
Mrs. PAINE. Right. 
Mr. MCCLOY. That is all the questions that I have. 
Mr. JENNER. Along those lines, Mrs. Paine, did he make any remarks with 

respect to workers in Russia as compared with the position, the economic 
position of workers in America. 7 Did he refer to workers as a subject? 

Mrs. PAINE. I don’t remember. 
Mr. JENNER. I am trying to refresh your recollection. You said economics, 

he thought that the economic situation’ was superior in Russia. I wonder 
whether he related it to the ordinary worker rather than the overall system. 

Mrs. PAINE. I don’t remember. 
Representative FORD. How well did Marina speak English at the time you 

made the first acquaintance or first contact? 
Mrs. PAINE. I was under the impression she spoke no English at all. 
Representative FORD. Did she appear to understand any English at that time? 
Mrs. PAINE. I don’t believe she understood much of anything. 
Mr. JENNER. That was your definite impression? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Did you hear her speak any English words that evening? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. None whatsoever? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. McGLOY. Senator Cooper? 
Senator COOPER. I believe you said a few minutes ago that you were inter- 

ested in knowing why Lee Oswald left the United States and went to Russia. 
Did you say that? 

Mrs. PAIHE. Well, I don’t recall saying it. I suppose I was curious. 
Mr. MCCLOY. I don’t recall that she actually said that. She said it was an 

interesting situation. 
Mrs. PAINE. It was unusual, I think I probably said. 
Mr. MCCLOY. She used the word unusual. 
Mrs. PAINE. An unusual thing to do, certainly. 
Senator COOPER. I don’t want to say that you said something you didn’t, but 

I got the impression that one of the reasons you were interested in meeting 
this family was in fact that this man had left the United States and gone to 
Russia. 

Mrs. PAINE. No. 
Senator CooPsa. In some sense? 
Mrs. PAINE. Not in any sense whatever. 
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Mr. McCLOY. As I recall it she did say that this was an unusual situation, 
and that to some extent developed your interest. This is Mr. Dulles, a mem- 

ber of the Commission. 
Senator CO(IPFB. Maybe I could put it this way. Perhaps we could read back 

and find out, but I thought that you intimated or indicated that you were in- 

terested in the fact that this man had gone to Russia. 
Mrs. PAINE. Perhaps I can answer your question- 
Senator CARPER. And it provoked your interest. 
Mrs. PAINE. I can answer it this way. I was interested at the party to hear 

something of what he had to say. I was hopeful when I wrote and inquired if 
I could see Marina where they lived; and knowing that he would be at work, 
that I would try to go during the week when I would have a chance simply to 
talk with her. 

Senator COOPER. That night he did say that he did not like the capitalist 
system? 

Mrs. PAINE. That is my best recollection. 
Senator COOPER. Were you interested, then, in finding out what it was about 

it he didn’t like? 
Mrs. PAINE. No. 
Senator COOPER. In reference to his experience in Russia or for any other 

reason? 
Mrs. PAINE. No. 
Senator COOPER. You didn’t inquire further to have him elaborate on his rea- 

sons for not liking the capitalist system? 
Mrs. PAINE. No. Of course, it is a rather short space of time we are talking 

about, perhaps 46 minutes or so or less. People were inquiring of him. 

Mr. JENNER. But others did inquire on these subjects? 
Mrs. PAINE. For the most part the other people asked questions, yes. 
Mr. JENNER. On the subject that Senator Cooper has inquired about, is that 

true? 

Mrs. PAINE. I don’t recall. 

Mr. JENNER. Sow perhaps to help your recollection a little bit on that, was 

this roommate of whom you speak named Volkmar Schmidt? 
Mrs. PAINE. Volkmar sounds familiar. 
Mr. JEN’NER. Do you recall a couple by the name of Richard Pierce, or a 

gentleman at least by the name of Richard Pierce who attended that meeting? 
Mrs. PAINE. Yes; that would be the other roommate, not a couple, he was 

single, Richard Pierce. 
Mr. JENNEX. Was there not present a Miss Betty MacDonald? 

Mrs. PAINE. Which I had completely forgotten about, yes; there was. 
Mr. JENSER. And you still are unable to recall the name of the other couple? 
Mrs. PAINE. I am unable to. Betty MacDonald I do recall lives in the same 

apartment building as this couple, and it is a long German sort of name, I think. 
Mr. JENNER. Had you become acquainted with Mr. Glover through your 

husband? 
Mrs. PAINE. Well, you might say so. We both became interested in going to 

madrigal sings at the same time. My interest in madrigals was developed by 

Michael, but that was before we ever moved to Texas. 
Mr. JENNER. Were you teaching Russian at this time? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. You were not? Had you done any teaching of Russian prior to 

this occasion? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENKER. You subsequently did some teaching; have you done some teach- 

ing of Russian? 

Mrs. PAIKE. Just this past summer. 
Mr. JENNER. Yes. I will get to that in due course. Did you do some translat- 

ing that evening for Marina? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. You did not? 
Mrs. PAIKE. I spoke to her very little. I was embarrassed to. 
Mr. JENNER. Why was that? 
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Mrs. PAINE. Because my Russian was so poor, and the De Mohrenschildts 
could both do it all so much better. 

Mr. JENNER. Was Mr. Oswald’s command of Russian very good, also? 
Mrs. PAINE. I didn’t hear him speak Russian that night at all. 
Mr. JENNER. Oh, is that so? 

Mrs. PAINE. He may have, but I don’t recall. 
Mr. JENNER. He did no translating? 
Mrs. PAINE. No. For her, no. 
Mr. JENNER. For Marina. And on no occasion-he sat there and on none 

of the occasions did he translate, but, rather, Mr. De Mohrenschildt did the 

translating? 
Mrs. PAINE. I don’t even believe that was translating. They would address 

themselves to her in a separate conversation from what was going on from these 
three or four around him. 

Mr. JENNER. So that those who did not understand Russian got nothing 
from it? 

Mrs. PAINE. Those who did not understand English got nothing from what 
he was saying-is that what you mean, or do you mean the other way? 

Mr. JENNER. If no one interpreted her in English, translated for her. 
Mrs. PAINE. No one understood it; yes. 
Mr. JENNER. Then whose who didn’t understand Russian- 
Mrs. PAINE. That is right. 

Mr. JENNER. Did not understand what she was saying? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. And that went on through the entire evening? 
Mrs. PAINE. Tou must understand she was not present for, I would say, more 

than half of the evening. She was just with her child. 

Mr. JENNER. But while she was present. 
Mrs. PAINE. There was no translation done for her benefit. 
Mr. JENNER. Or for the benefit of anybody else who did not understand 

Russian? 
Mrs. PAINE. The other way; no. It is a long time ago. 

Mr. JENNER. Oh, yes. Was anything the subject that evening of Mrs. Os- 
wald’s family background? Was that discussed? 

Mrs. PAINE. Of Marina’s? 
Mr. JENNER. Yes. 
Mrs. PAINE. No; nothing. 

Mr. JEIPNER. It was not discussed at anytime during that evening, the fact 
that she was in Russia, she had been educated as, and was, a pharmacist? 

Mrs. PAINE. That might have been said. I don’t recall. 
Mr. JENNER. What was your reaction to the De Mohrenschildts that evening? 

Mrs. PAINE. I had heard from Everett that they were interesting people, 
that they had gone on a hiking tour through Mexico taking pictures as they 
went. I learned or had known from Everett, also, in this one telephone conversa- 
tion, that he was a geologist, a free lancer. 

Mrs. De Mohrenschildt seemed somewhat protective toward Marina in the 
sense of wanting her to understand what was---wanting to talk with her, 
to include her. Mr. De Mohrenschildt talked about his past life some in English. 

Mr. JENNER. His speaking of his past life was in English? 
Mrs. PAINE. Was in English. I recalled to him his first wife who was also 

a Quaker. I remember he said that. 
Mr. JENNER. When was your next contact with either Marina Oswald or 

Lee Oswald? 
Mrs. PAINE. I wrote a letter, a note to Marina at the address I had been given, 

and got a note back saying, “We have moved. This is the new address. Come in 

perhaps a week.” From ‘that time. She wanted to get the house clear& up 

before I came. 
Mr. JENNER. They lived in Dallas, did they not? 

Mrs. PAINE. That was in Dallas ; yes. 
Mr. JENNER. On this February 22 occasion they were then living on Neely 

Street in Dallas? 
Mrs. PAINE. I believe they moved just in that period that I had the previous 
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address, and as soon as I wrote, the first letter I got back gave the Neely Street 
address. 

Mr. JENNER. Tou have recorded that, have you not, in your address book? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Which I will follow up in a moment. Do you have a copy of 

the letter that you wrote to Marina? 
Mrs. PAINE. So. That initial letter asking if I could come over? I don’t 

believe I do. 
Mr. JENKEIZ. Not having- 
Mrs. PAINE. I have her reply. 

Mr. JENNER. You do have a reply? 
Mrs. PAINE. I have her reply. 
Mr. JENNER. Do you have it with you? 
Mrs. PAINE. She drew a map. Yes. 
Mr. JENNER. May I have it, please? 
Mrs. PAINE. Do you want it right now? 
Mr. JENNEK Yes. 
Mrs. PAIWE. All right. Wait-no; perhaps I have it at the hotel. I don’t 

think it is here. I didn’t think I would be before the Commission today at all. 

Mr. JENNER. We will pass that. You can get it tonight. 

Mrs. PAINE. Yes : I am certain I have it. 
Mr. DULLES. That was written in Russian, I assume. 
Mrs. PAINE. Oh, yes: in my letter to her, bad Russian. 

Mr. JENR’ER. As long as you have the letter I don’t want you to attem,pt to 
summarize it then, but you did write her a note in which you sought to come 
see her. She responded advising you of a change of address. There would 
be some delay, I gather, because she wished to get her home in order, having 
just moved. And this exchange of letters took place approximately when? 

Mrs. PAINE. It was early March some time. 

Mr. JENNER. 1963? 

Mrs. PAINE. I think her letter is postmarked the 8th of March. 

Mr. JENNER. 1963? 

Mrs. PAINE. Yes. 

Mr. JENNER. After that exchange of letters, did you see Marina Oswald? 
Mrs. PAINE. Yes. 

Mr. JENNER. Did you go to her home or did she come to yours? 

Mrs. PAINE. I drove to her home. There would be no way for her to come. 

Mr. JENNER. Had you had another exchange of letters before you went to 
her home? 

Mrs. PAINE. I don’t believe so. 

Mr. JENNER. You just waited a few days, guessed how long it would take 
her to have her home in order, and you visited her, am I correct in my summary? 

Mrs. PAINE. She suggested Tuesday, as I recall in her letter, but what Tues- 
day I don’t know. If it was written the 8th that would be Tuesday the 12th. 
There is no notation on my calendar. 

Mr. JENNFR. But you do have her response to your letter? 
Mrs. PAINE. Yes ; that is what I have. 

Mr. JEI\‘NER. In the hotel. We will get that this evening. Was Mr. Oswald 
home when you visited her? 

Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNEB. On the next occasion? 
Mrs. PAINE. He was not. 

Mr. JENNER. Did you make a description in your calendar with respect to this 
visit? 

Mrs. PAINE. I judge not. , 
Mr. JENNER. Do you find any in your calendar? 
Mrs. PAINE. With respect to this visit? 
Mr. JENNEB. Yes. 
Mrs. PAINE. I don’t believe so. 

Mr. JENNER. By the way, that calendar is all in your handwriting, isn’t it? 
Mrs. PAINE. It is. 
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Mr. JENNER. Mr. Chairman, I offer in evidence as Exhibit No. 401 the docu- 
ment that has been given that exhibit number. 

Mr. MCCLOY. It may be admitted. 
(The document heretofore marked for identification as Commission Exhibit 

No. 401, was received in evidence.) 
Representative FORD. What time of day was this visit, Jlrs. Paine? 
Mrs. PAINE. It was midmorning, up to lunchtime. She had hoped I could 

stay through lunch but I wanted to get back so my children could have naps. 
Mr. JENNER. Was there anybody at home to care for your children when 

you made this visit? 
Mrs. PAINE. I took them. 
Mr. JENNER. Oh, you took them. 
Mrs. PAINE. Therefore, I wanted to get them home to take naps. 
Mr. JENNER. What is the driving time from your home in Irving- 
Mrs. PAINE. Thirty-five to forty minutes. 
Mr. JENNER. To the Neely Street address of the Oswalds? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. I take it-or was Mr. Oswald home? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Just Marina? And that visit-tell us about that visit, please. 
Mrs. PAINE. I fear my recollection may meld one or two visits that occurred 

in March. 
Mr. JENNER. It might be a good idea, then,-go ahead and tell us about them 

in a melded form. 
Mrs. PAINE. All right. I recall we walked out to a nearby park. 
Mr. DULLES. In both cases? 
Mrs. PAINE. I am not sure. 
Mr. DULLES. You think so? 
Mrs. PAINE. Anyway, I recall walking to the park, and I think this was the 

flrst visit, and we sat and talked. It was warm weather, March, in Dallas. 
And the children played on the park equipment, and we talked, and she told 
me that she was expecting a baby, and asked me not to talk about it among 
the Russian community. 

Mr. JENNER. Excuse me. Had anything been said on that subject when you 
first met Marina Oswald the night. of February 22? 

Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Nothing? This was your first notice of that? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And she told you not-would you repeat that, please? 
Mrs. PAINE. She told me that she was expecting a child. 
Mr. JENNER. She told you not to do what? 
Mrs. PAINE. Not to tell members of the Russian-speaking community in 

Dallas. She preferred for it not to be publicly known, so to speak. 
Mr. JENNER. Were you in contact with the Russian-speaking community in 

Dallas? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Did you say that to her on that occasion? 
Mrs. PAINE. Well, it is a contact I could have had. It was reasonable for 

her to assume I might be. 
Mr. JENNER. But you said nothing in response to that. Did you reassure 

her? 
Mrs. PAINE. I just said I wouldn’t talk about it, that it was up to her to 

make such an announcement when she felt like it. 
Mr MCCLOY. May I ask a question at this point? 
You said Lee Oswald was not there. A little earlier in your testimony you 

said you hoped he would not be there. 
Mrs. PAINE. That is correct. 
Mr. MCCLOY. Why did you say that ? Was it because you took any dislike to 

his being there or was it merely because you wanted exclusive contact with 
Marina, or both? 

Mrs. PAINE. I certainly wanted to make the contact with Jlarina. She had 
not appeared as a person at all at the party. I couldn’t tell what sort of person 
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she was, and I felt meeting alone with her would make an opportunity both to 
speak the language and to find out what sort of person she Was. 

Mr. MCCUIY. Go on. Did you have any further motivation for that wish? 
Did you take any dislike to him? 

Mrs. PAINE. Not an active dislike, but I didn’t like him. I think we can 
say that. 

Mr. JENNER. And you gathered that impression the evening of February 22? 
Mrs. PAINE. It is very hard to know whether I gathered it then or in terms 

of things she told me then after we met, and I will outline them. 
Mr. JENNEB. Yes ; we will get into those. 
Mrs. PAINE. I would say it was more formed later. 
Mr. JENNER. And in your responding to Mr. McCloy’s question you were at- 

tempting to transport yourself back to that particular occasion and not be 
affected by the course of events that had taken place in the meantime, am I 
correct about that? 

Mrs. PAINE. I tried to 
Mr. JENNER. To the best of your ability. Tell us a little more, then, to the 

extent you have a recollection what occurred and what was said in the park 
on that occasion. 

Mrs. PAINE. Well, I recall that we talked, and, as I said, it may be the first 
visit or it may have been the first and the second melded in my mind. She said 
that she was expecting a baby. She said that Lee didn’t want her to learn 
English. He was not encouraging her to learn English or helping her with it, 
that he spoke only Russian to her and to their baby June. And she told me- 
now, let me say that my calendar does show a notation on the 20th of March, 
it says, “Marina” and I judge I went again to see her at her home on that day, 
or brought her to my house, I am not certain which. But I judge, also, that 
this was the second visit. 

Mr. JEKNER. I suggest that you might have melded these a moment ago. NOW 
I wish you would keep these apart for the moment. 

Mrs. PAINE. So far as I can. 
Mr. JENNER. And stick with the occasion in the park first and exhaust your 

recollection. 
Mrs. PAINE. Well, I was impressed, talking with her in the park, with what 

I felt to be her need to have a friend. This was virtually our first meeting, 
but she confided to me something that she didn’t want generally known among 
the Russian segment. 

Mr. JENNER. That was her pregnancy? 
Mrs. PAINE. Of Dallas. She inquired of me, a young woman, about birth 

control methods, and she said that she felt-well, clearly this pregnancy had 
surprised her, but she said that she didn’t believe in abortion, and didn’t want to 
consider such a course. 

Mr. JENNER. Have you exhausted your recollection? 
Mrs. PAINE. That is all I recall; yes. 
I do not recall whether it was this time or the next time, it may well have 

been the next time, that she told me that- 
Mr. JENNER. Excuse me, please. 
Mrs. PAINE. All right, sir. 
Mr. JENNER. I would like to stick with this. Wlhen Mrs. Oswald, this is your 

first visit, she related to you and said that her husband did not wish her to 
acquire any command of the English language, what did you say? Did you 
express yourself in some fashion as to why? Didn’t that seem curious to you? 

Mrs. PAINE. I likely said that- 
Mr. JENNER. Excuse me? 
Mrs. PAINE. I don’t recall. 
Mr. JENNFX It is best you don’t guess. 
Give us your best recollection. 
Mrs. PAINE. My best recollection is that she did most of the talking because 

she could. MY Russian was bad enough that if she talked I was happy. 
Mr. JENNER. Did you feel any embarrassment because you were 
Mrs. PAINE. Oh, a terrible embarrassment. 
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Mr. JESNER. You did? 
&Irs. PAINE. It is a terrible impediment to talking and to friendship. 
JIr. JESSER. I wish you would elaborate on that because I am sure the mem- 

bers of the Commission would like to hare your mental reaction to what you 
thought was your limited command of the Russian language and whether it 
interfered with communication between you. 

Mrs. PAISE. It interfered very markedly. 
Mr. JESXER. Would you elaborate? 
Mrs. PAINE. I could think of many more things to say than I could think of 

the words to use in order to say it in Russian. I want to keep jumping ahead 
to illustrate this. But just it was very difficult for me to communicate. 

I understand much more readily than I speak, so that I could understand 
what she was saying to me easily, especially as she took care to see that she used 
small words and made herself understood. 

But it was very difficult for me just to speak. I could not possibly have re- 
acted to her as I would to someone else in English, as I would if she had been 
speaking English. 

Mr. DULIXS. At this time you felt that she could not gain very much if you 
talked to her in English? 

Mrs. PAINE. I was certain of that, yes. 
Mr. DULLER. But later she had improved, apparently? 
Mrs. PAINE. After the assassination, to my knowledge. 
Mr. DULLES. That was after the assassination? 
Mrs. PAINE. Yes. I never knew her to speak English at all. 
Mr. DULLES. Or to understand? 
I wasn’t speaking of just speaking, but about the comprehension of it. 
Mrs. PAINE. Well, she said to me in Sorember that she has changed from 

never listening to an English conversation to giving it some of her attention 
because she is able to pick up some words. You know how if you don’t under- 
stand anything there is no point eren- 

Mr. DVLLES. I personally got the impression when she was here that she 
understood a good deal of English. 

Mrs. PAINE. I believe she does, yes. 
Mr. DULLES. But this time she did not have that facility at all? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNEIL Did you not think it was curious that her husband was adverse 

to her acquiring some facility with the English language? 
Mrs. PAINE. I thought it was distinctly thoughtless on his part, even cruel. 
Mr. JENNER. Did you discuss it with her to the extent that you could in your 

limited command of Russian? 
Mrs. PAINE. I think the easiest thing was to agree with what she was saying 

about it, agree with what she was saying. 
Mr. JENNER. Which was what? 
Mrs. PAINE. Which is that this wasn’t the way it should be and I certainly 

agreed. 
Mr. JENXER. She complained, did she? 
Mrs. PAIKE. She complained, yes. 
Mr. JENNER. I see. Did she express an interest. then, in acquiring some 

facility? 
Mrs. PAINE. Not against his wishes, no. She didn’t express an interest. In 

learning English through me, for instance. 
Jlr. JENNER. Yes. She showed no interest unlike the interest you had in her 

helping you with Russian, she showed no interest at that moment in learning 
from you some command of the English language? 

Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Now you think t&e second occasion occurring in your calendar 

entry there was possibly March 204 
Mr. JENNER. And what is the &try? 
Mrs. PAINE. It says, “Marina”. 
Mr. JENNER. And that is the only word? 
Urs. PAINE. That is all it says. 
Mr. JENNER. In that square? 
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Mrs. PAINE. Probably I went again to her home. 

Mr. JENSER. Excuse me. Does that refresh your recollection as to anything on 

that occasion? 
Mrs. PAINE. No. 

Mr. JENNER. It does not? 
Mrs. PAISE. I am guessing, again, that this was the second meeting. I think 

I went to her home twice before I carried her from her place to my home, which 
was considerably more of an event, since it was 35 or 40 minutes each way, 

going twice in one day. 
Mr. JENNER. You say carry? 

Mrs. PAINE. Carry, that is a good Texas term for driving a person in a car. 
Senator COOPER. I must say there, that is an old term even in Kentucky. You 

take some person some place you carry them. 
Mrs. PAINE. You carry them; yes. 

Mr. JENNRR. It is an odd expression to me. 
Mrs. PAINE. I have been in Texas longer than I think. 
Mr. JENNRR. I take it then there were two occasions when you visited her. 
Mrs. PAISE. I believe there were two down there, and then I asked her, went to 

pick her up and brought her to my home and we spent a portion of the day at 
my home, and I then took her back. 

Mr. JEXNER. This was at your invitation? 

Mrs. PAINE. Yes; surely. 
Mr. JEXSER. Had you by this time-let us take the March 20 affair, occasion- 

had you some feeling of affinity or liking for Marina? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. As a person? 
Mrs. PAINE. I did feel that she was in a difficult position from the first I met 

her. 

Mr. JENNER. Now, chronologically, would you in your own words, so that I 

don’t suggest anything to you, what was the next occasion? 
The next time it was under circumstances in which you went to her home in 

your station wagon, picked her up and brought her to your home? 
Mrs. PAINE. It was probably then that she mentioned to me that Lee wanted 

her to go back to the Soviet Union, was asking her to go back. 
Mr. JEN~ER. He mentioned this subject as early as that, did he not? 

Mrs. PAINE. This was &ill in March. 
Mr. JENNER. She did? 
Mrs. PAISE. She did, yes ; and said that she didn’t want to go. 
Mr. JENNRR. The Commission is interested in that. Would you please relate it? 
Mrs. PAINE. She said she did not want to go back, that he asked her to go 

back, told her, perhaps, to go back. 
Mr. JENNER. State just as accurately- 
Mrs. PAINE. As she described it I felt- 
Mr. JENNER. Just what she said now, please. 

Mrs. PAIXE. He told her he wanted to send her back with June. 
Mr. JEXNEB. Alone? 
Mrs. PAINE. To the Soviet Union. As she described it, I judged that meant- 

Mr. JENNER. Pleas- 

Mrs. PAINE. A divorce--- 
Mr. JENNER. Instead of saying as she described it tell us what she said, if you 

can. 
Mrs. PAINE. She said that she had written to the Soviet Embassy to ask about 

papers to go back. and received a reply from them saying, “Why do you want 
to go back?” And she said she just didn’t answer that letter because she didn’t 
want to go back, and that that was where the matter stood at that time. 

Mr. JENNRR. She had not answered the letter? 
Mrs. PAINE. The inquiry from the Embassy. She did not answer it. 

Mr. DCLLES. Did she say whether or not she showed that answer from the 
Soviet Embassy to her husband? 

Mrs. PAINE. No; she didn’t say. 
Mr. JENNER. Did I understand you to say that Marina said to you that she 

thought that meant a divorce? 
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Mrs. PAISE. I will state again that she felt she was heing sent hack to stay 
back, that he would stay here, that this amounted to the end of the marriage 
for them, hut not legally done. 

Mr. JESNER. I see. And did she express any opinion of opposition to that? 
Mrs. PAINE. She particularly was opposed to going back. It was leaving the 

United States that she was opposed to. 
Mr. JENSER. She wanted to stay here, did she? 
Mrs. PAINE. Yes: very much so. 
Mr. JENSER. I ask you this general question, then, Mrs. Paine: During all 

of your contact with Marina Oswald, did she ever express any view other than 
that one of wanting to remain in America? 

Mrs. PAINE. No : she did not. 
Mr. JEKNER. What did she? Was she affirmative about it? 
Mrs. PAINE. Very. 
Mr. JESNER. Of wanting to st.ay in this country? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Xow, what did you say when she related that her husband 

wanted her to return to Russia, and she thought to remain in Russia. Did it 
elicit some curiosity from you? 

Mrs. PAISE. Curiosity? It elicited anger at Lee that he would presume to 
drop his responsibilities so prwmptorily. 

Mr. JENXER. Did you discuss it with her? 
Mrs. PAINE. I wrote a letter to her in an effort to gather my words. I couldn’t 

just discuss it with her. My language was not that good. Wh’at I wanted to do 
was offer her an alternative to being sent back, an economic alternative, and 
I thought for some time and thought over a week about inviting her to live 
with me. I was alone with my two children at the time, as an alternative to 
being sent back. If he thought he couldn’t support her or didn’t care to or 
whatever reason he had, I simply wanted to say there was an alternative to her 
going back, that she could stay and live with me if she wanted to. I wrote such 
a letter, really, to gather- 

Mr. JENNER. Do you have it? 
Mrs. PAINE. Yes ; I do. This letter was never sent. 
Mr. JENNER. Is that also at the hotel? 
Mrs. PAINE. I don’t know. It may be here. I ran look if you want. This 

letter was never sent and never mentioned to her. I wrote it so that I would 
have the words before me to use if it seemed appropriate to me to make the 
invitation, you see, a way of gathering enough of the language, enough Russian, 
and to say what I wanted to say. And this letter is dated the 7th of April. 

Mr. JENNER. The 7th of April? 
Mrs. PAINE. And I know I spent at least a week thinking about it. I talked 

it over with Michael before I wrote it, and it is plainly marked “never sent” 
on the letter. I carried it with me, as I recall I carried it once to the apart- 
ment so that if- 

Mr. JENNER. To what apartment? 
Mrs. PAINE. To their apartment on Neely Street, so that if it seemed appro- 

priate I could hand it to her, you see. I could make this invitation at home 
with time and a dictionary in hand, and then let her read it. It was ever SO 
much easier than just trying to say it. 

Mr. MCCLOY. Though you never delivered it, did you ever speak from it to 
her? 

Mrs. PAINE. When she was staying with me the last few days of April and 
the first week of May, I made, yes, a verbal invitation of that sort, and in the 
April 7 letter, I have just gone over this correspondence or I wouldn’t recall 
what it said, but- 

Mr. JENNER. Excuse me, Mrs. Paine. I think we can take the time to see if 
you have the letter in your bag. 

Mrs. PAINE. I am sorry that I feel precipitated into a discussion of this cor- 
respondence, and I would rather-no, it is not here-go at it-there are several 
things I want to say about it. I began to mention it to Mr. Jenner this morning 
and thought we would have a whole afternoon to talk more. 

Mr. JENNER. We will have time tonight, Mrs. Paine. 
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Mrs. PAINE. You will have time tonight? 

Mr. JENSER. I thought Mr. Redlich might look at the letter. I didn’t want 
to delay the Commission. You do have it at hand? 

Mrs. PAINE. It is not here. It is at the hotel. 

Mr. JENNER. I would like to return to something else for the moment, then, 
first. 

What reasons did Marina give, if she gave any, as to why her husband wished 
her to return to Russia? What did she say on that subject? 

Mrs. PAIKE. She didn’t say. 
Xr. JENSER. Nothing at all? 
hlrs. PAINE. No. 

Mr. JENNER. No explanation? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JEKNER. On that occasion? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JESNER. I meant by that last question to imply that there might have been 

another occasion subsequently in which the subject was discussed again in 
which she did state what hIr. Oswald’s reasons were, if any? 

Mrs. PAINE. She never stated any reasons. 
hlr. JENNER. Kever? 

Mrs. PAINE. She implied that it was because he didn’t want her. 
Mr. JENNER. He didn’t what? 
Mrs. PAINE. Want her. 
Mr. JENNER. What is the date of this letter, April 7? 

hirs. PAINE. Yes. 
Mr. MCCLOY. We will take a brief recess. 
(Brief recess.) 

Mr. JENNER. Now, would you turn to your calendar, please. What is the next 
day, date, in your calendar, in which you have an entry? 

Mrs. PAINE. Regarding the Oswalds? 

Mr. JENNEFG. Regarding the Oswalds. 
Mrs. PAINE. It is April 2, Tuesday. 
Mr. JENNER. What is the entry? 
Mrs. PAINE. “Marina and Lee dinner.” 
hIr. JENNER. All right. Now, I take it that by this time, that is, up to April 2 

you had had several visits with Marina and you had reached the point at which 
you invited them to your home for dinner? 

Mrs. PAINE. Yes. Sow, Jlichael had never met either. By this time I had 

talked to him. I had indeed invited them to stay indefinitely. 
Mr. JENNER. Yes. 
Mrs. PAINE. And so I wanted him to meet them and invited them both to 

come to dinner. 
Mr. JENNER. Excuse me, Mrs. Paine, if 1 seem presumptuous. 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. But you have stated several times, and now you state you in- 

quired of your husband as to whether you could invite Marina to stay with you. 
Didn’t you think that was a little presumptuous on your part to invite a man’s 
wife to come to live with you? 

Mrs. PAINE. Well, toward Lee it was presumptuous. 

Mr. JENNER. Beg pardon? 
Mrs. PAINE. Presumptuous in relation to Lee. 
Mr. JENNER. In relation to Lee? 
Mrs. PAINE. Indeed it is. Well, I will have to refer again to the letter of 

April 7 where I said I didn’t want to hurt Lee by such an invitation, but that 
if they were unhappy, if their marital situation was similar to mine, and this 

is not specifically in the letter, but if he just did not want to live with her, that 
I would have offered this as an alternative, really to both of them. I didn’t 
want to get into a position of competition with Lee for his wife. I thought 
about that, and thought he might be very offended. 

hfr. JENNER. It is possible he might very well be. 
hlrs. PAINE. Yes, it is possible he even might have been vialent, but I didn’t 

think anything about that. 
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Mr. JENSER. Did you have any impression of him up to this moment on this 
score? 

Mrs. PAINE. No. 
Mr. JEKXER. As a man of temper? 
Mrs. PAINE. So. 
Mr. JENNER. Violence? 
Mrs. PXNE. NO. 
Mr. JENKER. Sone of that? 
Mrs. PAINE. So. I had met him onre. 
Mr. JENSER. You invited the Oswalds to dinner on the evening of April 21 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENKEH. What day of the week was that? 
Mrs. PAINE. Tuesday. 
Mr. JENNER. Did anything occur that evening? 
Mrs. PAINE. Well, Michael picked them up. 
Mr. JENNER. Who did? 
Mrs. PAINE. Michael picked them up. 
Mr. JJZNNER. Your husband? 
Mrs. PAIKE. At the Neelg Street address. Has he talked about that? It 

didn’t come up? 
Mr. JENNER. I don’t know. I haven’t the slightest notion. I was talking 

with you. 
Mrs. PXNE. Should I go ahead? I just want to get this first impression into 

the record somewhere if he hasn’t already. 
Representative FORD. I think it would be helpful if you gave your impression 

of his impression. 
Mr. JENNER. Of his impression. 
Mrs. PAINE. All right. This I have learned since the assassination, he didn’t 

give me this impression as at the time we didn’t talk that much. 
Mr. JEPI’XFJ(. Please, you are not girin, cr us your impression of his impression 

on this occasion, but rather your impression of what he said to you after the 
assassination. 

Mrs. PAINE. You still want it‘! 
Representative FORD. I think it is important. 
Mr. DULLES. Let us hear it. 
Mrs. PAINE. He said-you must understand, that not living together we talked 

together very little. I am sure he would have given me his impression if we 
had been having dinner together the next day afterwards, you see. IIe went 
over and Marina was not yet ready. He thought that Lee was somewhat 
thoughtless. While doing absolutely nothing to help her get ready, get the 
baby’s things together, prepare himself, he was quite impatient, thought she 
should be ready, and gave orders while he himself sat down and talked to 
Michael, and Michael carried the impression that Lee was somewhat thoughtless. 

Mr. DULLES. What did you do ? That was about a half hour-what did you 
do during that period? 

Mrs. PAINE. I was at the house preparing the dinner. 
Mr. DULLES. You were at home? 
Mrs. PAINE. Yes. It has to be my impression of his impressions. I don’t 

recall the evening too well, the evening of the second. I do recall we certainly 
had dinner together. I can’t recall what the predominant language was. Lee 
and Michael, of course, talked in English. Sot wanting to exclude her entirely 
from the conversation, I made opportunity to talk with her in Russian after 
the meal was over. She and I did the dishes and talked in Russian, and we 
were in the kitchen while Michael was talking to Lee in English in the living 
room, so I do not know what was said then between the two of them. 

Mr. JENKER. How did your husband get along with Lee Oswald? 
Mrs. PAINE. Well, you probably have something on that. 
Mr. JENNER What was your impression? I want your impression of how 

your husband got along. 
Mrs. PAINE. Okay. He was initially very interested in learning what sort 

of man this was who had taken such a dramatic and unusual step to go to 
the Soviet Union and attempt to renounce his citizenship. He thought here 
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is a person that must have thought things out for himself, a very individualistic 
person, not a follower of the masses, and he wanted to hear what the ideology 
was that led Lee to this step. 

Michael has told me that he very soon felt that there wasn’t much ideology 
or thought, foundation. That Michael had thought he might be ahle to learn 
from this man something and find at least good thinking going on or inquiry, 
hut he didn’t flnd it. He rather found very rigid adherence to a few principles 
such as the principle of the capitalist exploiting the worker, and that this was a 
great moral failing of the capitalistic society. Michael’s own feeling was that 
Lee’s view of morality was very different from Michael’s. 

Mr. JENSER. In what respect, Mrs. Paine? 
Mrs. PAINE. Michael recalls having-now, this is later. This is not that 

evening. Did you expect it was? This is answering your question of Michael’s 
impression of Lee. 

Mr. JENNER. I wanted his initial impression. 
Mrs. PAIEE. All initial impressions. Well, I have passed that. I have gone 

considerably past it, in fact. 
Mr. JENNER. I see. How many times had you seen Marina up to this moment, 

that is, up to April 2? 
Mrs. I'AIXE. It was two or three times besides the initial party in February. 
Mr. JENNER. And your best recollection is that this was a nice, pleasant 

evening, and that was about all? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENKER. Did your husband take the Oswald’s home that evening? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. This is the second. When was the next occasion that you had 

contact with either of the Oswalds? 
Mrs. PAINE. There is a notation of the eighth of April. I am looking on 

my calendar, I have no other way of knowing, and one also on the tenth which 
has an arrow going to the eleventh. 

Mr. JENWFX I would like to ask you iI little bit about that before you go 
into it. Would you describe for the Commission now the condition, the physical 
condition, of your calendar there? 

Mrs. PAINE. Physical? 
Mr. JENNER. Yes. There is a square, and in the square there is written 

something. 
Mrs. PAISE. “Marina” is written this time in Russian. I am improving, it 

seems. 
Jlr. JENKER. In Russian. It is in the square dated April 10. 
Mrs. PAINE. I am talking now about the square on April 8. There is a 

notation “Marina”. 
Mr. JERSER. Is that all there is in that square? 
Mrs. PAINE. That is all that is in that square. 
Mr. JENNER. Yes. 
Mrs. PAIKE. Then the only thing that appears in the square for April 10 

is the name “Marina” in Russian, and an arrow pointing, an arrow from it 
pointing, to April 11. 

Mr. JENNER. Now, go back, if you will, to April 8. 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENXEB. Does that refresh your recollection or stimulate you as to whether 

You had any contact with Marina on that day or whether it was prearranged 
and what the occasion was? 

Mrs. PAINE. Certainly, it says that there had been an arrangement to get 
together. Whether we did I don’t know. 

Jlr. JESNER. I thought you had read everything that appeared in that square. 
Is there more than just the word “Marina” in the square? 

Mrs. PAINE. So. 
Mr. JENNER. That is my recollection. But that refreshes your recollection 

in turning that, that was a prearranged meeting? 
Mrs. PAINE. Well, all of these were, since there was no way over the telephone. 
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Mr. JEXSER. Is your recollection sufficiently refreshed to state whether the 
meeting was a visit by you to her or she to you? 

Mrs. PAISE. No; I don’t recall. 
Mr. JEXNER. Does it have a relation to the letter that you say that you pre- 

pared dated April 7, which is the day before? 
Mrs. PAINE. I might have taken it that day, I don’t know. Yes: it is entirely 

possible. I hadn’t thought about it. 
Mr. JER’NER. But anyhow my mentioning those two events together, does that 

refresh your recollection or stimulate it more specifically on the subject? 
Mrs. PAIXE. No. 
JIr. JESNER. It does not. You hare no recollection beyond the fact that on 

April 8 you have an entry with the word “Marina.” Is that written in Russian? 
Mrs. PAIRE. Yes. 
Mr. JENSER. The word “~Iarina” in Russian, it doesn’t stimulate you in any 

respect, does not stimulate your recollection? 
Representative FORD. At the time of the dinner at your home on April 2, 

following that or during that time, do you recollect any discussion about General 
Walker between your husband and Lee Harvey Oswald? 

Mrs. PAINE. No ; I don’t recollect any such discussion. 
Representative FORD. That night? 
Mrs. PAINE. If there was any it would have had to have been in the living 

room while I was talking to Marina in Russian in the kitchen. I didn’t hear 
any reference to it. 

Representative FORD. You didn’t hear any discussion that evening between 
your husband and Lee Oswald about General Walker? 

All-S. PAINE. NO. 
Representative FORD. Did your husband ever tell you subsequently of any 

such discussion? 
Mrs. PAINE. I don’t recall it. There was one reference, but that was later. 
Representative FORD. That was later. Do you recall when? 
l\lrs. PAIXE. Yes. It would be the Friday after U.N. Day, October the 4th. 
Representative FORD. That was October 1963? 
Mrs. PAINE. Ses. 
Representative FORD. And this was April 2d? 
Mrs. PAIKE. 1963. 
Representative FORD. 196.3. 
Mr. JENNER. Do you recall any discussion of General Walker at all with 

Marina or in the presence of Marina or with Lee Oswald or in his presence 
in your home or their home or even out in the parkway on the subject of General 
Walker up to April 11, 19&3? 

Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. None whatsoever? 
Mrs. PAINE. No. 
IMr. JENNER. Any discussion between yourself and your husband on that day? 
Mrs. PAINE. No ; none that I recall. 
Mr. JENNER. Do you subscribe to a newspaper? 
Mrs. PAINE. At that time I subscribed to the Irving local paper. 
Mr. JENNER. Is that an evening or a morning paper? 
Mrs. PAINE. At that time it was a morning paper. 
Mr. JENNER. Mornirg paper. Do you have a recollection of being aware in the 

edition of April 11 of an attack on General Walker the night before? 
Mrs. PAINE. It is more likely that I heard it on television. I think I must 

have heard it. 
Mr. JENNER. You hare a television and a radio? 
Mrs. PAINE. We get news from the television. 
Mr. JENNER. And you were aware of the attack on General Walker the evening 

of April 10. Did you see Marina Oswald on the llth? 
Mrs. PAINE. I can only guess so judging from these marks on my calendar. 
Mr. JENNER. We would like your very best recollection, please, Mrs. Paine? 
Mrs. PAINE. I don’t recall ; I just don’t recall. 
Mr. JENNER. You just don’t have any present recollection that you did see 

her on the 11th or you didn’t? You just have n+-you are blank? 
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Mm. PAINE. I can only guess from the calendar, that is all. 
Mr. JENSER. Other than that entry you have no recollection lvhatsoever? 
Mrs. PAISE. That is right. 

Mr. D~JxS. If YOU had seen her would it have been at her house, at her 
apartment? 

Mrs. PAISE. I don’t even know that. 
Mr. DCXLES. VVOultln’t you have remembered four trills back and forth? 

Mrs. PAINE. I remember that I made such trips, but whirl1 day it is, it is very 
difficult to know. 

Mr. DULLES. I see. But you think-have you had a recolle,ction abont seeing 
her at this time, without pinpointing it? 

Mrs. PAINE. Yea. 
Mr. .JENNER. Was there any discussinn between you and Marina on the sub- 

ject of the General Walker incident? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. None whatsoever? 

Mrs. PAINE. I am trying to recall now when she first told me that Lee was out 
of work. The next note I have of having seen them, and you must understand 
this calendar by no means tells eve,rything I have done or would even be accurate 
about what I have done on account of what has happened, but at some point 

she told me that he was out of work. 
Mr. JENNER. Was it some point near the time we are now discussing? 
Mrs. PAINE. Near the time we are now discussing. I am trying to get some 

content in order to answer the question of what happened, did I see her, what 

happened. The next date I have down for seeing her is a picnic on the 20th of 

Bpril. 
Mr. JENNER. Had she told you- 

Mrs. PAINE. I don’t recall it having been that long, but it probably was, be- 
tween the 11th and the picnic. It was before the picnic she told that he was out 

of work and had been for a few days before he told her. 
Now, you probably know when he was out of work, but I don’t, when he lost 

his job. So I am judging that possibly this was mentioned on the 11th that he 
was out of work, because we did plan to have a picnic on the 20th which 
included Lee, but it could have been even that day that she told me that he was 
out of work and had been for some time. 

Mr. JENXER. Was there any clay on or about this time, the 10th or 11th or 
12th, within those 3 days, that you saw Marina, where your attention was 

arrested by her being upset or disturbed? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. In any fashion? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Now, I notice in your calendar and entry April 16, “St. Marks 

open again 12 noon.” Is that the school your children attend? 

Mrs. PAINE. No, they are both preschool age. It must have been an Easter- 

my children are preschool age. 
Mr. JENNER. What was the occasion of your making that entry? 

Mrs. PAINE. I probably wanted to visit the class. 
Mrs. JENNER. What class? 
Mrs. PAINE. A language class. This is a school at which I subsequently 

taught. Last summer I taught at St. Marks School. 

Mr. JENXER. You were visiting the class in advance of your teaching? 
Mrs. PAISE. So I probably wanted to visit-no, just any language class there, 

and inquired, I judge, you see, you will find on Good Friday no school, too, the 
12th. So I was narking when the Easter vacation was for St. Marks in order 

to make plans sometime later to go and visit. 
Mr. JEXSER. All right. Would you return to April 2, that dinner. Is that 

entry “dinner at S”? I couldn’t quite figure out- 
Mrs. PAIKE. I believe that is the 7. 

Mr. JENXER. Seven. Was anything said that night about Lee Oswald’s work? 
Mrs. PAINE. No; nothing. 
Mr. JENNER. About his job? 
Mrs. PAINE. Well, I asked him how could I reach them if I had to call off a 
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get-together. I had no way of telephoning Marina. If the child got sick how 
would I tell her I am not coming. So I said could I have his telephone at work 
in order to reach them through him if I felt it necessary some time, and he 
wrote down for me the address and telephone number of the place where he 
worked. This was on the 2d of April. 

Mr. JENSER. And that, I will turn to that, if I might, and that will be Con- 
mission Exhibit 402, and we have a like photograph of the exhibit. Is all of 
that exhibit in your handwriting? 

Xrs. PAINE. Well, I hare just said he wrote down Jaggars-Chiles-Storall. 
Mr. JENNER. There is one entry that is in his handwriting? 
Mrs. PAIXE. That is right. 
Mr. JENNER. Give us the letter page of that, will you? 
Mrs. PAINE. The letter page, “0” for Oswald. 
Mr. JENNER. “0” for Oswald. The entry Jaggars-Chile%Storall was written 

by Mr. Oswald ; all other entries on that page are in your handwriting ; is that 
correct? 

Mrs. PAINE. That is correct. 
Mr. JENNER. Are all other entries in the entire address book in your hand- 

writing? 
Mrs. PAINE. Did we go over it? What did I say:’ 
Mr. JENNEB. Yes, we did this morning. 
Mrs. PAINE. I would guess so. I don’t recall. Did we say so this morning? 

1 will have to look it over again. 
Mr. JENNER. I am not permitted to testify, Mrs. Paine. 
Mrs. PAINE. All right. You want me to look right now? I usually write the 

addresses down myself, so it would be quite unusual for someone else to. 
Mr. JENNER. Is this address book in the same condition now as it was when 

you gave it to the police? 
Mrs. PAINE. I did not give it to the police, they took it, and I didn’t know it 

was gone until later that day. It is in the same condition except it has been 
through the finger-printing process. 

Mr. JENNER. I am particularly interested- 
Mrs. PAINE. Yes ; it is all in my handwriting. 
Mr. JENNER. I am particularly interested in the entries on the page lettered 

“0,” and I want to especially ask you whether that page is in the same condi- 
tion now as it was when it was--- 

Mrs. PAINE. Yes; it is. 
Mr. DULLEB. Could I ask the witness why there are certain lines hall! hori- 

zontal, half perpendicular there, certain of these? 
Mrs. PAINE. It means it is an old address, no longer applicable. 
Mr. DULLES. I see. 
Mr. JENNER. Mr. Dulles, you were referring to the page lettered “O”? 
Mr. DULL.ES. That is correct ; yes. 
Mr. JENNER. I had digressed or interrupted at that point because you, for the 

first time, made reference to an entry in your address book made by Mr. Oswald. 
Mr. Chairman, I offer in evidence the document identified as Exhibit 401. 
Mr. MCCLOY. Where is that- 
Mr. JENNER. 44X rather. That is the address book. 
Mr. MOCLOY. It may be admitted. 
(Commission Exhibit No. 402 was received in evidence.) 
Mr. JENNER. And you were relating that you inquired as to how you could 

reach them if you had to reach them, and Mr. Lee Oswald wrote--- 
Mrs. PAINE. His work, the name of the company and the telephone number. 
Mr. JENNEB. 1 take it they did not have a telephone? 
Mrs. PAINE. They did not ; no. 
Mr. JENNER. Did they ever have a telephone even when they were in New 

Orleans? 
Mrs. PAINE. No; they did not. 
Mr. JENNER. When they came back again to Dallas, they did not? 
Mrs. PAINE. They did not. 
(At this point in the proceedings Senator Cooper left the Commission hear- 

ing room.) 
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Mr. JENNER. Sow, was the April 2d orrasion the second time that you had 
seen L* 

Mrs. PAINE. Yes, sir. 
Mr. JENNER. Oswald? You had not seen him in the interim? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. When next did you see him? 
Mrs. PAINE. I next saw him on the 20th of April at a picnic at a park near 

where they Lived on Neely Street. 
Mr. JESSER. In between certainly the 2d of April and, possibly, in that period 

from the Sth, 9th, 10th and llth, let us take that period up, until the time of 
the ZOth, did you see Marina Oswald in between? 

Mrs. PXNE. Did you say between the 2d- 
Mr. JEKPI‘ER. Between the 8th and 10th through the 20th. 
Mrs. PAINE. I guess not ; between the 11th or so and the 20th. 
Mr. JENNER. Is that your best recollection? 
Mrs. PAINE. So far as I know, no. 
LMr. JENNER. How did you communicate wi-ith her about the picnic? 
Mrs. PAINE. Probably by letter. 
Mr. JENNER. By a letter. Do you have that letter? 
Mrs. PAINE. I hare-1 don’t know if I have it. I have a letter that closes 

“October 20th” in my hand, a scratch note. 
Mr. JENNER. Could I look at that correspondence this evening? 
Mrs. PAINE. At the same time. 
Mr. JENNER. Thank you. 
Then the next occasion was when you had the picnic on the 20th, is that 

right? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. I notice in that entry what looks to me like “Miss Mary 7 :15.” 

What is the significance of that? 
Mrs. PAINE. That is probably going out in the evening. It had no relation- 

ship with the picnic at all. It has a relationship with a dinner group which 
is at the time, you see the line “dinner group-7:15 Miss Mary,” who is a 
babysitter. 

Mr. JENNER. That entry has nothing to do with the Oswalds? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Without elaborating, please, Mrs. Paine, what would the sub- 

jects of discussion between you and Marina and Mr. Oswald have been at 
the picnic? 

Mrs. PAINE. At the picnic? 
Mr. JENNER. Yes. 
Mrs. PAINE. He spent most of his time fishing. We saw almost nothing of 

him and heard virtually nothing from him. I was impressed with his unwill- 
ingness to be sociable really in this situation. He came to eat when it was 
time to, and complained about the food. 

Mr. JENNEB. Did he complain about the food? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Was your husband present at this picnic? 
Mrs. PAINE. No ; he was not. 
Mr. DULLES. Did you supply the food? 
JIrs. PAINE. No; Marina had cooked it. He complained about it. He caught 

a fish, as I recall, and took it home to be cleaned. I hardly know who would 
clean it. 

Representative FOBD. Who did clean it? 
Mrs. PAINE. I don’t know. I left about that time. 
Mr. JENNER. What discussion occurred between you and Lee Oswald, if 

any, with respect to his life in Russia on that occasion? 
Mrs. PAINE. None. 
Mr. JENNER. Did you have any conversation with him other than some 

pleasantries? 
Mrs. PAINE. I don’t believe so. I can’t even think of the pleasantry. 
Mr. DUDS. As I understand it, as you were sitting there, the picnic took 

place in the park- 
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Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. DULLEG. What was he doing? 
Mrs. PAINE. He was way over at the lake flshing. 
Mr. DULLES. He was over fishing at the lake? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENKER. Did any further discussion occur between you and Marina on 

that occasion, or on any interim occasion, of Mr. Oswald’s desire to have her 
return to Russia or the fact that she did not wish the Russian emigre group to 
know she was pregnant and was about to have a child? 

Mrs. PAINE. I don’t recall specifically. I did feel that it wasn’t a particularly 
happy occasion. I don’t recall it with lightness. 

Mr. JENNER. Was he out of work at that time or not? 
Mrs. PAINE. Yes; he was out of work. I knew at that time he was out of 

work. Whether I found out that morning or the previous time I had seen her 
I don’t recall. I only recall when she said he was out of work she also said 
he had been out of work for a week or a few days before he told her. 

Mr. JENNER. I would like to have you draw on your recollection as closely 
as you can. Did you learn of his being out of work from him or from Marina? 

Mrs. PAINE. From her. 
Mr. JENNER. What did she say on that subject as to whether he was dis- 

charged or whether he had left his employment, or did she say anything in 
that area? 

Mrs. PAINE. I judged he had been discharged. 
Mr. JENNER. Give me your best recollection of what she said. 
Mrs. PAINE. Do you want something else? 
Mr. JENNER. Give me your best recollection of what she said, Mrs. Paine. 
Mrs. PAINE. I can’t recall it that closely. 
Mr. JENNER, You next have an entry on April 24 reading “Lee and Marina.” 

Do you find it? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Was that a meeting with Lee Harvey Oswald and his wife, 

Marina? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Where was that held? 
Mrs. PAINE. That was to be a visit at the apartment on Neely Street. 
Mr. JENNER. At their apartment? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Did it take place? 
Mrs. PAINE. I arrived and found that he was packed to go to New Orleans. 
Mr. JENNER. Was this a surprise to you? 
Mrs. PAINE. This was a distinct surprise. 
Mr. JENNER. Had there been some communication between you and the 

Oswalds about your visiting them on the 24th of April? 
Mrs. PAINE. It had been arranged that I would come over to visit as much as 

these other visits had been arranged, just with Marina to talk. 
Mr. JENNER. Had you had any visit with Marina between the 20th of April 

and the 24th? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. None whatsoever? 
Mrs. PAINE. None. 
Mr. JENNER. Had you arranged on the 20th to visit on the 24th? 
Mrs. PAINE. Probably. 
Mr. JENNER. That is your best recollection? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. What time of day did you arrive, or night? 
Mrs. PAINE. Mid-morning, perhaps around 10. 
Mr. JENKER. And then you found him packed or packing to leave? 
Mrs. PAINE. He was fully packed. I was evidently expected. I and my car, 

because he asked if I could take these bags and duh’el bags. suitcases, to the 
bus station for him. 

Mr. JENNEB Yes. 
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Mrs. PAINE. Where he would buy a ticket to go to New Orleans, and he said he 
had not been able to--- 

Mr. JENNER. What he said to you is what I am interested in. 
Mrs. PAINE. That he said- 
Mr. JENNER. Yes. 
Mrs. PAINE. He said he had not been able to find work in Dallas, around 

Dallas, and Marina suggested going to Sew Orleans, which is where he had 
been born. 

JIr. DULLES. He said she had suggested? 
Mrs. PAINE. Yes. That is my best recollection. 
Mr. JENKER. Was Marina present now while he is relating this to you? 
Mrs. PAIKE. Yes: I think so. 
Mr. JENNER. She was present. Was he speaking in Russian or in English? 
Mrs. PNNE. I think he must have been speaking in English when he asked 

me to take the things to the bus station and explained that he was going to 
lmk for work. 

Mr. JENNER. Your best recollection is that this was in English? 
Mrs. PAINE. I don’t recall. It could well have been in Russian also. He 

didn’t like to speak English to me. He preferred to speak Russian. 
The CHAIRMAN. To you? 
Mrs. PAINE. To me; yes. 
Representative Foan. Did he ever indicate why? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. I think you said to me this morning, and please correct me 

if my recollection is not good, that he always spoke to you in Russian. 
Mrs. PAINE. With, perhaps, a couple of rare exceptions, yes, he spoke to me 

in Russian. When I tried to teach him to drive I tried to explain to him, 
ljroceeded to explain to him in English. 

Mr. JENNER. Excuse me, you tried to teach him to do what? 
Mrs. PAINE. To drive. This is later. 
Mr. JENNEB. Drive, yes. 
Mrs. PAINE. But he would answer me in Russian, which is a way of getting 

the person to go back to Russian. But I couldn’t explain driving in Russian, so 
I did it in English. 

Mr. JENNER. That incident, Mrs. Paine, is very important, a.nd we will get 
to that at a later stage as to your efforts to teach him to drive. 

Going back to this 24th of April, there was here, this was, a complete sur- 
prise to you. You arrived at the home and this man was all packed to go to 
New Orleans. 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Had you had any discussion with Marina about her coming 

to live with you of which she was aware prior to this occasion on April 241 
Mrs. PAINE. I had discussed with her the possibility of her coming at the 

time the baby was expected. 
Mr. JENNER. When was the baby expected? 
Mrs. PAINE. Mid-October. 
Mr. JENNER. But there had been no discussion up to Aprll 24, to your 

recollection, even about your inviting Marina to come to live with you? 
Mrs. PAINE. You mean on a more permanent basis, other than to stay when 

the baby was due? 
Mr. JENNER. Yes ; which would be in the fall of the year. 
Mrs. PAINE. That is right. There was none. 
Mr. JENNER. There was no discussion about her coming to live with you 

in the spring around about this time? 
Jlrs. PAINE. I remember feeling when’1 arrived that they were, and probably 

appropriately, making their own plans, and wondering whether I should have 
already made this invitation, but I had not. 

1lr. JENNER. You say they were already making their own plans: are you 
seeking to imply that they had some notion she might join you? 

Mrs. PAINE. No: I don’t think there was any notion. I am trying to say 
I recall that I hadn’t made that invitation at that time. 
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Mr. JENNER. To the best of your recollection it is now that you had not 
discussed the subject with Marina up to this occasion? 

Mrs. PAINE. Not the subject of staying on with me as an alternative to going 
back to Russia. 

Mr. JENNER. Only staying with you in the fall? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. When the baby came? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. What did you say, Mrs. Paine-excuse me. First, have you ex- 

hausted your recollection of everything that Lee Oswald said on that occasion 
when you arrived there? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. What did you say? 
Mrs. PAINE. I said, yes, I would take his bags to the station if he wanted me to. 
Mr. JENNEB. All right. 
Mrs. PAINE. And we then did. 
Mr. JENNEB. You just left? 
Mrs. PAINE. Take them to the bus station to be checked. 
Mr. JENNE&. Did Marina accompany you? 
Mrs. PAINE. Marina went, and he checked the baggage. It was rather more 

than he could have carried on the city bus, and I am sure he preferred me 
to a taxi because I don’t cost as much. 

Mr. JENNEB. You didn’t cost anything? 
Mrs. PAINE. That is right. And he then bought a ticket, he bought a ticket for 

Marina, I mean I was thinking, while he was in the bus station, and suggested 
that it would be a very difficult thing for a pregnant woman with a small child 
to take a 12-hour, 13-hour bus trip to New Orleans, and suggested that I drive her 
down with June. 

Mr. JENNER. You volunteered this? 
Mrs. PAINE. I volunteered this, and suggested further that instead of her 

staying at her-at the apartment, as was planned at that time, while waiting 
to hear from him, that she come and stay at my house where he would reach 
us by phone, and where she would have someone else with her while she waited 
to hear if he got work. 

Mr. JENNEB. This was the conversation between you and Lee Harvey Oswald? 
Was it in English or in Russian? 

Mrs. PAINE. Probably in Russian. I would think so, because I wanted her 
to understand. 

Mr. JENBER. Was Marina along? 
Mrs. PAINE. She was present. 
Mr. JENNEB. She was present ; I see. 
Representative FORD. This took place where, in the car? 
Mrs. PAINE. Probably in the bus station-in the car near the bus station. 

He then took the bus ticket back, returned it, and got the money. 
The CHAIRMAN. Ticket for her? 
Mrs. PAINE. Ticket for her. 
Mr. DULLEB. Her bus ticket? 
Mrs. PAINE. Yes; and he left some money for her for buying things in the 

next few days before she could join him. 
Mr. JENNER. Did he get on the bus then and depart? 
Mrs. PAINE. No; the bus left in the evening. We all drove back to the apart- 

ment after he had checked the baggage, and he helped load the baby things and 
things that Marina would need during the next few days into my car, and we 
emptied what was left there of the things that were in the apartment, and 
which belonged to them, and then drove, I drove with Marina and June and my 
two children back to my house, and he stayed at the apartment. He was 
scheduled to leave by bus, city bus, and an interstate bus that evening. 

Mr. JENNER. I take it then, Mrs. Paine, that your impression was that it was 
contemplated, when you arrived at the Oswalds that morning, that Mrs. Oswald, 
Marina, and her child June, and her husband, Lee, were contemplating going 
to New Orleans together that day? 

Mrs. PAINE. No. 
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Mr. JENNER. Am I wrong? 
Mrs. PAINE. That is wrong. She was to have stayed in the apartment. 
Mr. JENIVER. I see. 
Mrs. PAINE. And wait to hear from him. 
Mr. JENNER. Yes. 

Mrs. PAINE. If they had been going together that would not have been the 
hardship on her, but that traveling alone was, I felt. 

Representative FORD. Why did he buy the ticket for her at the-- 
Mrs. PAINE. To leave with her so that she could follow him when he called, 

to leave the ticket in her hand as a means of her following him. I haven’t 
been clear. 

Mr. JENNER. It was a little indefinite. 
Mr. DULLES. I thought the ticket had been redeemed; then he bought another 

ticket? 
Mrs. PAINE He bought a ticket for himself and a ticket for her. 
Mr. DULLES. You said, “I will take her,” and then he redeemed the ticket for 

her, and gave her the cash? 
Mr. JEXNER. Gave her some money? 
Mrs. PAINE. Yes. 
The CHAIRMAN. But the ticket that he did buy for her- 

Mrs. PAINE. Was to have been left with her. 
The CHAIRMAN. Was for a subsequent date? 

Mrs. PAINE. For a subsequent date following. 

The CHAIRMAN. Yes. 

Mrs. PAINE. That is it. 

Mr. JENNEB. That was clear to you on that occasion? 

Mrs. PAINE. That was clear. 

Mr. JENNER. She was scheduled to join him subsequently? 
Mrs. PAINE. She was sclieduled to join him subsequently if he did find work. 

If he found no work there would have been no point to her making the trip. 

Mr. JENNEIL Is this a discussion or is it your rationalization? 

Mrs. PAINE. It was clearly said she would stay. 

Mr. DULLES. I am puzzled. I am puzzled, Mr. Jenner, about this ticket 

business. 

Mr. JENNEB. I am, too. 

Mr. DUILES. A ticket was bought for her on the theory that she was going 
with him first. 

Mr. MCCLOY. No. 
Mr. DULLES. That is where I got off the track. He bought two tickets, then 

why was the ticket redeemed? 
Mr. MCCLOY. Because it was made clear by Mrs. Paine that she was going 

to take Marina down in her own car. 
Mr. DULLES. But only going to stay with you during the period until he got 

work, hence she wouldn’t need a ticket. You were going to drive her down? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JEBNER. You would drive her down all the way to New Orleans? 
Mrs. PAINE. In either case it was planned to delay going. 

Mr. DULLES. She would go down if he got work, but she would not need a 
ticket if she stayed with you. Therefore, the ticket was redeemed. 

Mrs. PAINE. Yes. But I did not think of this or suggest it until after he had 
already bought the ticket. 

Representative FORD. May I ask this, Mrs. Paine? In the things that were 
packed when you arrived, or things that were packed while you were present- 

Mrs. PAINE. Nothing was packed while I was present. It was already packed. 
Representative FORD. Everything was already packed by the time you got 

there? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Representative FORD. Were any of the things for Marina or Lee packed? 
Mrs. PAINE. They were all packed. I don’t understand your question. All 

of the things he wanted to take with him to the bus station were already 

packed. 
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Representative FORD. Well, in that group of things which were so packed, 
were there things for Marina and Lee? 

Mrs. PAINE. Pes. 
Representative FORD. I mean Marina and June, excuse me? 
JIrs. I’AISE. Yes. Some of their things were among those things, yes, I judge 

so, clothing. The things that remained were a crib, playpen, baby stroller, some 
dishes, some clothing. 

Representative FORD. The things you would not ordinarily take on a bus, 
however. 

Mrs. PAINE. Yes; it would be very difficult. That was another one of the 
things that motivated me to suggest driving her down. I thought sending 
these by train, with the risk of their getting strayed or-it would be difficult, 
trying, for her to try to handle them, or convey them with her by bus-that 
would have been worse. 

Representative FORD. But there were some things that were packed in the 
things that Lee was going to take with him that would include things- 

Mrs. PAINE. That belonged tv 
Representative FORD. T-to Marina and to June? 
Mrs. PAINE. I would judge so simply by what remained. Surely it was not 

the total sum of her clothing and June’s clothing. 
Representative FORD. \Vhich could lead a person to the conclusion that at one 

stage of their discussion Marina was going to accompany Lee to Sew Orleans. 
Mrs. PAINE. Xot from the time I arrived. 
Representative FORD. From the station. 
Mrs. PAINE. It was clear she would stay up in the apartment. 
Mr. JENNER. Up to that time it appeared to you from what was in the duffel- 

bag- 
Mrs. PAINE. I think he was carrying all he could to lighten her burden. In 

other words, if and when she followed, he was carrying all he could. 
Mr. JENNER. Representative Ford is interested in this, Mrs. Paine--- 
Mr. DULLES. I am puzzled, too. 
Mr. JENNER. When you arrived at the Oswald apartment that morning, Lee 

Oswald had duffelbags packed and some--- 
Mrs. PAINE. Suitcases. 
Mr. .JENNER. Suitcases. He had in those suitcases and in the duffelbag 

some of the apparel for Mrs.-Marina? 
Mrs. PAINE. Of course, I did not see it. I have to guess what was in it. 
Mr. JENNER. But, from your knowledge of the household and afterwards, this 

was at least your impression? 
Mrs. PAINE. That they must have included some of her things. 
Mr. JENNEK. Yes. Which, in turn, might lead to the inference that, therefore, 

they contemplated at that moment from what he was taking that Marina was 
ultimately to join him in New Orleans. 

Mrs. PAINE. Oh, yes: absolutely. 
Mr. JENNER. Is that correct? 
Mrs. PAINE. Yes. Was that your question? 
Representative FORD. Or even at one point in the process of packing, she 

and June were going to accompany him to New Orleans on the bus. 
Mrs. PAINE. I didn’t have that impression, no. No, he was going and hap- 

pened to stay with an aunt and uncle where he could live without much charge. 
For her to come would have been quite a greater expense, and a risky one with- 
out a job, nothing coming in, so he was hoping that he could stay with the 
aunt and uncle while he looked, and then if he goti remunerative work, get an 
apartment and call her to come, too. 

Representative FORD. If that is so, and let us assume that is so-- 
Mrs. PAINE. Yes. 
Representative FORD. It puzzles me that he went into the bus station and 

bought two tickets, one for himself and one for her. 
Mrs. PAINE. How would she get there? 
Representative FORD. Well, eventually she might have to go by bus. But 

why should he at this time make an investment in a bus ticket when there was 
no certainty- 
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Mrs. PAINE. Oh, yes. 

Representative FORD. When she might follow? This is what puzzles me. 
Mrs. PAISE. Yes. Well, I can only guess about this. I judge from his having 

done this that he certainly intended for her to follow, and it is also possible 
she couldn’t hare asked for a bus ticket herself. If he had written her and 

said, “Don’t come to New Orleans, come to Sashville,” and he had said, “That 
is where I have got rnx job,” he might have felt she would not know how to 

go and get such a bus ticket. 
Mr. DULLEB. Is it also possible he may not have wanted to leave that amount 

of money with her to buy a ticket and preferred to leave her a ticket rather 
than cash? 

Mrs. PAINE. This is possible, this is possible. 
Mr. JENNER. All right. 
Now, Mrs. Paine, in light of that speculation, tell us what discussion there 

was on the subject. 
hlrs. PAINE. I think I have, that while he was in the bus station I thought 

how difficult it would be for her to travel alone with the baby, and all the 
things- 

hIr. JENKER. And you raised that yourself for the first time at that point? 
Mrs. PAINE. Then I said she might stay with me while waiting to hear from 

him, and that I would drive her down if we did hear that he had gotten work. 

Mr. JENNER. Had there been prior discussion that it was contemplated that, 
if he obtained a position, she would join him in New Orleans, or wherever he 
obtained a position. 

Mrs. PAINE. Yes. We had already talked about that at the apartment. 
Mr. JENNER. And that had been discussed with her present? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And discussed in Russian so that she could have understood the 

discussion? 
Mrs. PAINE. To the best of my recollection, yes. 
Mr. JENNER. Now, hlrs. Paine, the staff is interested in Lee Harvey Oswald’s 

luggage. 
Mrs. PAINE. What? 
Mr. JENNER. His luggage. 
Mrs. PAINE. Luggage. 
Mr. JENNER. Would you please, to the best of your recollection, tell us what 

pieces of luggage he had on that occasion, what they looked like, their shape 
and form? 

Mrs. PAINE. Yes. He had two large marine duffelbags with his name on 
them, and probably his Marine serial number. It was marked with a good 
deal of white paint. It stood quite high. 

Mr. JENNER. Were they upended when you say high? You mean standing 
on end, they were high? 

Mrs. PAINE. Standing on their end they would come well above this table. 
Mr. JENNER. I see. About 40 inches? 
Mrs. PAINE. Something like that; I would guess so. 

Mr. JENNER. Excuse me, I am interested in just that. Would you go over 
to the drawing board and move your hand, judge from the floor, and stop right 
there? We will measure that later. 

Mrs. PAINE. Understand I saw those two later in my garage. 
Mr. JENNER. I understand, and I will get to that. That is just about 45 inches, 

and there were two of them? 
Mrs. PAINE. There were two of them. Do you want anything about the rest 

of the luggage? Does that interest you the most? 
Mr. JENNER. Yes, I am interested, and I would like to stick with the duffel- 

bags for a moment. Was there any appearance as to either duffelbag, which, to 
you, would indicate some long, slim, hard- 

Mrs. PAINE. I assume them to be both full of clothes, very rounded. 
Mr. JENNER. I don’t wish to be persistent, but was there anything that you 

saw about the duffelbags that lead you at that time to even think for an instant 
that there was anything long, slim and hard like a pole? 

Mrs. PAINE. No. 
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Mr. JENNER. Or a gun, a rifle? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. So? Nothing? 
Mrs. PAINE. Nothing. I did not move these bags. 
Mr. Jsx~ss. To the extent you saw them is all I am inquiring about. You 

did not touch them, you did not lift them, but you saw them. 
Mrs. PAINE. I did. 
Mr. Jsx~xs. There appeared-the entire circumference of these bags which 

you could see was smooth? 
Mrs. PAINE. Well, smooth, bumpy, but irregular. 
Mr. JENNER. But no stick, no hard surface. Sow, what about the diameter 

of these bags, these duffelbags, what would you say it was? 
Mrs. PAINE. About like this, 15, 18, 20 inches across. 
Mr. JENNER. Eighteen, twenty inches across? 
Mrs. PAINE. Probably more than that. 
Mr. JENNER. This is 15 inches. 
Mrs. PAINE. About like this ; a little more than 15, probably. 
Mr. JENNER. About 18 inches. Now, how many pieces of luggage in addition 

to the two duffelbags? 
Mrs. PAINE. Quite a few. There were probably three suitcases. 
>Ir. JENNER. Three suitcases? 
Mrs. PAINE. Or more. A small radio bought in Russia. 
Mr. JENNER. I want to stick with the luggage. 
Mrs. PAINE. All right. 
Mr. JENNER. Three suitcases? 
Mrs. PAINE. I think so, two or three, and a large softsided suitcase, I don’t 

know what to call it. It zips around the side. 
Mr. JENNER. Zipper case? 
Mrs. PAINE. Yes, made of canvas. 
Mr. JENNER. We would like to have you describe that zipper case. 
Mrs. PAINE. It is green- 
Mr. JENNER. I am interrupting you, I am sorry. Were there any other pieces 

of luggage, first? 
Mrs. PAINE. I don’t recall. 
Mr. JENNER. So there were two or three or possibly four, is that true, suit- 

cases ? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And there was a zipper case? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Describe this zipper case to us first. 
Mrs. PAINE. It stood about so high [indicating]. 
Mr. JENNEK So high is 15 inches, about 30 inches long? 
Mrs. PAISE. Not quite, about that long [indicating]. 
Mr. JENNER. It was a generous sized zipper case? 
Mrs. PAINE. Yes. With generally green canvas and leather, dark-colored 

leather. 
Mr. JENNER. Black or brown-do you remember the color? 
hers. PAINE. Dark brown, I guess, or black, certainly very dark. 
Mr. JENNER. It was a generous sized one, was it not? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Did it appear to be well packed? 
Mrs. PAINE. Yes, 
Mr. JENNER. Would you describe each of the three suitcases now, with par- 

ticular reference to the staff being interested in whether they were rectangular, 
whether they were hard boarded types of things, or whether they were canvas 
or soft? 

Mrs. PAINE. I don’t remember how many there were. I recall they had a 
hard composition kind of suitcase such as you don’t buy here, and I judge they 
were bought in the Soviet Union. I think there may have been two of those. 

Mr. JENNER. Was any one of them rectangular in shape? 
Mrs. PAINE. Yes. That was rectangular. 
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Mr. JENNER. The one you specifically have in mind, he did have a rectangular 
one? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And what color was it? 
Mrs. PAINE. Dark, blackish green, or dark brown, something of this nature. 
Mr. JENRER. Anything else you can think about it in the way of description? 
Mrs. PAINE. I think it had-it was reinforced, corners, with rivets, or bolts, 

of something to hold it, hold the corners on it. 
Mr. DULLES. How long was this rectangular suitcase? 
Mrs. PAINE. I don’t recall. In fact, I can’t recall whether it was one or two. 

but something like that, normal suitcases. 
Mr. JENNER. Mr. Chairman, may I have your permission to approach the 

witness? 
Mr. McCno~. And take the measurements? 
Mrs. PAINE. And take the measurements. 
Mr. MCCLOY. The witness may be approached. 
Mrs. PAINE. That or larger, I would say. 
Mr. JESP~ER. You are now describing the length of the rectangular suitcase, 

is that correct? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And that would be 21% inches? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. That is your best recollection? 
Mrs. PAINE. I am brief in my recollection, a normal rectangular shape here. 
Mr. JENNER. Width, that is the side, you mean? 
Mrs. PAINE. That is the whole thing. That is looking at the top. HOW high 

it is. 
Mr. JENNER. No; wide. 
Mrs. PAINE. I am filling it out. This would be the width then from here to 

here, possibly more. 
Mr. JENNER. Fourteen inches? 
Mrs. PAINE. I am not sure I am recalling one or two at the same time. I have 

to be under oath, and giving you details on things I don’t recall that well. 
Mr. JENNER. All we are seeking is your best recollection. 
Mrs. PAINE. All right, that is my best recollection. 
Mr. JENNER. Twenty-one and a half times fourteen, and how high was it? 
Mrs. PAINE. About so, 6, about 6. 
Mr. JENNER. I said high. Was this lying flat on its side when you saw it? 
Mrs. PAINE. Well, all these things again I saw in the fall, so it is a mixed 

recollection. 
Mr. JENNER. I am going to get as to what you saw in the fall, but it is impor- 

tant to us as to what you saw on this occasion. 
Mrs. PAINE. Well, I particularly recall the duffels because they are unusual, 

and I recall this bag being, I judge Russian make rather than American, it 
was a large zipper bag. 

Mr. JENNER. And Mrs. Paine, you do recall that zipper bag on this occasion? 
Mrs. PAINE. I believe so. 
Mr. JENNER. And there was at least one, if not more than one, rectangular- 
Mrs. PAINE. I can’t be certain of the zipper bag. 
Mr. JENNER. Hard-sided suitcase? 
Mrs. PAINE. Yes; hard-sided suitcase. I can’t be certain, absolutely certain, 

of the zipper bag. I recall seeing so much of it since, tripped over it numerous 
times, that it may be just that I recalled it. I didn’t move this luggage at all. 

Mr. JENNER. I am not suggesting that you did. 
Mrs. PAINE. I am sorry I can’t remember it better. 
Mr. JENNEB. Were all of these suitcases about the same size and shape? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. You have described the rectagular one. Would you now describe 

the second, the second in order of your recollection? 
Mrs. PAINE. Well, there was at least another rectangular one. 
Mr. JENNEE. Hard-sided? 
Mrs. PAINE. Yes. 
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Mr. JENNER. Was it larger or smaller than the one you have described? 
Mrs. PAINE. I don’t recall with certainty. 
Mr. JENNER. Was there a third? 
Mrs. PAINE. There may have been a third. I certainly recall this radio that 

was unusual. The others I don’t. 
Mr. JENNER. It is possible you might be confused between the radio case and 

a suitcase. 
Mrs. PAINE. No, no ; no possibility of that. 
Mr. JENNER. All right. He checked all these articles, checked them into the 

bus station? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And did you and Lee and Marina return to their home? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. Did you remain there? 
Mrs. PAINE. No. He then helped pack up the remaining things, the playpen, 

the bed, and then we left there midafternoon, perhaps 4, all of this must have 
taken quite a long time, because--- 

Mr. JENNEE. They removed everything from their home? 
Mrs. PAINE. They removed everything that remained to them. 
Mr. JENNER. Put it in the station wagon? 
Mrs. PAINE. Put it in the station wagon and went with Lee and Marina. 
Mr. JENNER. Your station wagon was big enough to hold everything in the 

house, is that correct? 
Mrs. PAINE. Well, they had no furniture, but it held all the rest of their 

things ; yes. 
Mr. JENNEB. Did he do the packing? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. What were you doing in the meantime? 
Mrs. PAINE. Packing was haphazard, this packing was haphazard; put the 

dishes in a box and carried it out to the car. 
Mr. JENNER. It was in the open so you could see what went into your car? 
Mrs. PAINE. I think so. I certainly then repacked it to go to New Orleans. 
Mr. JENNER. Well, I want to stick with this occasion, please. 
Mrs. PAINE. All right. 
Mr. JENNEB. Was there a rifle packed in the back of the car? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNEE. You didn’t see any kind of weapon? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Firearm, rifle, pistol, or otherwise? 
Mrs. PAINE. No ; I saw nothing of that nature. 
Mr. JENNER. Did you drive them to your home? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Were the materials and things in your station wagon unpacked 

and placed in your home? 
Mrs. PAINE. Yes ; immediately. 
Mr. JENNEB. Did you see that being done, were you present? 
Mrs. PAINE. I helped do it; yes. 
Mr. JENNEB. Did you see any weapon on that occasion? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Whether a ritle, pistol or- 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNER. Or any covering, any package, that looked as though it might 

have a weapon, pistol, or firearm? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNEB. Up to this moment, Mrs. Paine, had there been any discussion 

with Marina or with Lee Harvey Oswald in connection with his life in Russia 
with the use of a firearm or his right to use one in Russia? 

Mrs. PAINE. I never heard him mention anything of this sort. Michael told 
me later he mentioned it to Michael. 

Mr. MCCLOY. State that, please. 
Mrs. PAINE. Michael told me later that Lee had complained in Michael’s hear- 

ing that they did not permit a private individual to have a gun, but I didn’t 
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hear that when it was said. So there was no discussion at any time that 
mentioned guns, nothing brought up by Marina or Lee. 

Mr. JENNER. I will broaden my question. Up to-now up to, and not includ- 
ing, up to November 22,1963, had there ever been any discussion between you and 
Lee Harvey Oswald or between you and Marina or any discussion in the presence 
of either of them by anybody, including yourself, about the use of a firearm by 
Lee Harvey Oswald? 

Mrs. PAINE. Yes. Marina told me that he had been hunting in the Soviet 
Union. 

Mr. JENNER. Now, please, to the best of your recollection when did that 
occur? 

Mrs. PAINE. When did she tell me? 
Mr. JENNEB. Yes. 
Mrs. PAINE. It might have been as long ago as May, when she was first staying 

at my house. She quoted a proverb to the effect that you go hunting in the 
Soviet Union and you catch a bottle of vodka, so I judge it was a social occasion 
more than shooting being the prime object. 

Mr. JENNER. That was in this period when she was living with you in the spring 
of 1963? 

Mrs. PAINE. It could have been there. It might have been in October, but I 
would guess it was in May. 

Mr. JENNEB. I wish you would elaborate on that. 
Mrs. PAINE. I wish I wouldn’t guess, I know. 
Mr. JENNER. Did she say that Lee Harvey Oswald had some kind of a firearm 

in Russia? 
Mrs. PAINE. That he had gone hunting with a group, in other words, in Russia. 
Mr. JENNER. What was the occasion- 
Mrs. PAINE. And she quoted this proverb. 
Mr. JENNEB. Can you remember the circumstance in which she made that 

utterance? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. JENNEB. Anything that provoked it or brought it about? 
Mrs. PAINE. I think she was probably recalling something of their life in 

Russia. 
Mr. JENNEB. In a discussion between you and Marina as to their life in 

Russia? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNEB. Any other occasion in which a discussion occurred between you 

and either of them or in their presence while you were present on the subject 
of a firearm prior to November 22? 

Mrs. PAINE. On one occasion around the middle of November I said to Marina 
that- 

Mr. JENNER. Was Lee Harvey Oswald present? 
Mrs. PAINE. He was not present. 
Mr. JENNEB. Just Marina and you? 
Mrs. PAINE. Just Marina and I. 
Mr. JENNEB. Was it in your home? 
Mrs. PAINE. Yes. I said to her that I did not want to buy toy guns for my 

children, and that this view of things was shared with a German friend of mine 
who had been a young girl at the time of the last World War in Germany, 
and she didn’t wish to buy guns for her children to play with, and I said too few 
people think about this. She said nothing in reply. 

Mr. JENNER. She didn’t say anything at all in response to that. Does that 
exhaust your recollection of all discussion of firearms? 

Mrs. PAINE. Yes; it does. 
Mr. JENNER. That occurred in your presence? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Up to November 22, 1963? 
Mrs. PAINE. Up to, that is right. 
Mr. MCCLOY. There was no suggestion of Lee’s using a firearm for hunting 

purposes in the United States? 
Mrs. PAINE. None ; nor that he might have had any gun. 
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Mr. MCCLOY. Nor that he might have had any gun. 
Mr. JENNER. After Marina’s things and the baby’s things had been placed in 

your home then what occurred in the evening, was this late in the day of the 
24th? 

Mrs. PAINE. It was close to supper. I am sure we then ate and put our chil- 
dren to bed, possibly talked a short time. I no doubt explained to her quite 
soon that I was to go away for the weekend. Indeed, this invitation was made 
quite on the spur of the moment. You don’t normally invite someone to come 
and stay with you when you are about to go away, but I was to go to a folk- 
dance camp with Michael that weekend, and you see on the calendar “FDC” 
which stands for folk-dance camp, arrow San Antonio. That is the 26th, 
27th and 28th. 

Mr. JENNER. Yes; I noticed that. 
Mrs. PAINE. And I left her in the house with the telephone number of my 

Russian tutor to call, and I believe they talked, in fact, before I left. 
Mr. JENNER. Would you tell us the name of your Russian tutor. 
Mr. DULLES. Could I ask one question that we passed by? 
Mr. JENNER. Yes. 
Mr. DULLES. When you unloaded Marina’s things and the baby’s things, did 

this subtract one suitcase from this number you have indicated? Was one of 
the suitcases delegated to her things or were they just loose in the car? 

Mrs. PAINE. Insofar as I remember, I believe they were loose. 
Mr. DULLES. They were loose. So that the number of suitcases you have 

indicated were those that were eventually checked and taken by Lee Harvey 
Oswald to New Orleans. 

Mrs. PAINE. Well, that is the way I remember it. It does not seem reason- 
able that he would go off without leaving her a suitcase to put her things in, SO I 
would guess there was something for her in the nature, perhaps, of a small bag. 

Mr. DULLES. So that one of these bags may have been unloaded at your 
house? 

Mrs. PAIKE. Yes. 
Mr. MCCLOY. You testified, I believe, you started to testify, that there was also 

a radio that had been presumably purchased in Russia. Did he take that 
with him? 

Mrs. PAINE. He took that. 
Mr. MCCLOY. He took that with him. He didn’t return that to her. 
Mr. JENNER. Mrs. Paine, I don’t want to speculate, but I thought you had 

testified in response to my questions that the two or three pieces of luggage, that 
is, the suitcases, plus the two duffel bags, plus the zipper bag, plus the radio, had 
been checked into the bus station. 

Mrs. PAINE. Yes; that is right. 
Mr. JENNER. All of those pieces of luggage were actually checked in, and when 

you left the bus station none of the pieces of luggage or the radio or the duffel 
bags had been placed back in your car. 

Mrs. PAINE, I don’t recall it, but it seems to me unreasonable-- 
Mr. JEBNER. Now, please, I don’t want you to rationalize. I want your best 

recollection. 
Mrs. PAINE. I cannot recall. I mean the suitcases that came to my hous- 
Mr. JEKNER. You don’t recall having taken one of the pieces of luggage and 

placed that piece back in your station wagon? 
Mrs. PAINE. Oh, no, no, that is definite. All that went to the bus station. 
Mr. JENNER. Remained there. 
Mrs. PAINE. Remained there. 
Mr. JENNER. I see. 
Mr. DULLES. At what stage did they go to the bus station? Did you go from 

their apartment to your house and then to the bus station or did you go to the 
bus station first? 

Mrs. PAINE. Directly to the bus station. 
Mr. DULLES. And then went to your house? 
Mrs. PAINE. Directly to the bus station from their apartment, back to their 

apartment and picked up the rest of the things. 
Mr. DULLES. I see. 
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Mrs. PAIKE. The baby things and her clothing and then went to my house. 
Mr. DunL~s. I see. 

Mr. JEPTNER. Mrs. Paine, apart from your rationalization, do you have the 
recollection that there was any luggage at all in the Oswald home when you 
got back? 

Mrs. PAINE. No; I have no such recollection. 
hlr. JENP~ER. So that in response to Mr. Dulles’ questions when you talked 

about the possibility of some luggage, you were rationalizing? 
Mrs. PAINE. That is right. 

Mr. JENSER. You are not drawing on your recollection? 
Mrs. PAIKE. That is right. 

Mr. JENNER. I take it your best recollection, in fact, is that there was no 
luggage remaining at the Oswald home when you got back? 

Mrs. PAINE. There was nothing packed when we got back. 
Mr. JENNER. Do you recall undertaking to pack anything when you got back 

in order to remove what they had there remaining to your home? 

Mrs. PAIKE. You mean was there a suitcase into which I could pack anything? 
Mr. JENNER. That is it. 
Mrs. PAINE. I don’t recall. 

Mr. JENNER. All right. Now, you have related to us that you went away for 
the weekend. 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. With your husband. 
Mrs. PAINE. Right. 
Mr. JENNER. Now, you have an entry in your diary, and I quote it on the 24th 

of April, 1963: “Lee and Marina.” 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Was that an entry made after the fact? 
Mrs. PAINE. No; I judge that was- 
Mr. JENNER. Now, please give me your best recollection. 

Mrs. PAINE. That was the plan to meet, knowing Lee was no longer working: 
it was there for not only a meeting with Marina, but I expected to see them both 

at the apartment. 

Mr. JENNER. So that is confined to the meeting you expected to have with Lee 
and Marina that morning when you went there and, to your surprise, you found 
that Mr. Oswald was all packed to go to New Orleans. 

Mrs. PAINE. All packed and looking for a cab ; yes. 
Mr. JENNER. How long did Marina remain in your home on that occasion? 

Mrs. PAINE. She stayed then until May 9-well, excuse me, she stayed until 
the 10th of May. 

Mr. JENNER. You have an entry, do you not, in your diary as to the May 9th 
or 10th. 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. Read it. 
Mrs. PAINE. It says now goin g over to the 11th “New Orleans.” 

Mr. JENNER. And you have written across then “May 10 and May 11,” is 
that right? 

Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNEIZ. What does the “New Orleans” signify, please? 
Mrs. PAINE. Lee called on the evening of the 9th to say he had work. 
Mr. JENNEB. You recall that? 

Mrs. PAINE. I recall that definitely. Marina says, “Papa naslubet,” “Father 
loves us,” “Daddy loves us, he got work and he wanted us to come.” She was 
very elated. 

Mr. JENNER. This is Marina talking to you? 
Mrs. PAINE. I could see as she talked on the phone. 
Mr. JENNER. You overheard this conversation? 

Mrs. PAINE. Afterward. She said over and over, “Papa naslubet,” “Daddy 
loves us,” “Daddy loves us.” 

Mr. JENNER. She was elated? 
Mrs. PAINE. She was elated and, let’s see, we tried to think when we could 

leave, and first said over the phone that we would leave on the morning of the 
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11th. But I thought it would be too long to do all this in one day, and we acceler- 
ated our preparations and left midday on the 10th whirh got us to Shreveport. 

1lr. JENNER. Before we get into this, and I would like to cover this interim 
period before any adjournment today; there was a 16.day period now, approxi- 
mately, maybe we will limit it to 16 days, that JIarina stayed with you in your 
home. 

Mrs. PAINE. That is right. 
Jlr. JENNER. Did you have conversations with her about her husband? 
Mrs. PAINE. Yes. 
JIr. JENNEB. About their life in Russia? 
Mrs. PAINE. Well, even going so far as to wonder- 
Mr. JENNER. During this X-day period? 
Mrs. PAINE. Yes. We had such conversations. 
Mr. JENNER. Would you please relate to us your discussions with Marina with 

respect to her husband Lee Harvey Oswald? 
Mrs. PAINE. Well, she wondered if he did, in fact, love her. 
Mr. JENNER. What did she say? 
Mrs. PAINE. She said she supposed most couples had at some time wondered 

about this. She wondered herself whether she loved him truly. She talked 
some of her few months of dating that she had in Minsk, and of living there. 

Mr. JENNER. That is before her marriage to Lee Harvey? 
Mrs. PAINE. Yes. At some point, and I want to tell you this, whether it is 

appropriate or whether it happened later in October, I can’t be certain, but I think 
in May she told me that she had written a letter to a previous boyfriend, and 
that this letter had come back because she had put insufficient postage on it, 
and Lee had found it at the door coming back through the mail, and had been 
very angry. 

Mr. JENNER. Did she go beyond that? 
Mrs. PAINE. She did not. To tell me what was in the letter, you mean? 
Mr. JENNER. I am not thinking so much within the letter. Did she go beyond 

stating that he was merely only angry ? Was there any discussion about his 
having struck her? 

Mr. PAINE. No; none. No; none. She never mentioned to me ever that Lee 
had struck her. 

Mr. JENNER. And during all the visits you ever had with her, all the tete-a-tetes, 
her living with you on this occasion we now describe as 15% days, and in the 
fall, was there any occasion when Marina Oswald related to you any abuse, 
physical abuse, by her husband, Lee Harvey Oswald, with respect to her? 

Mrs. PAINE. There was never any such occasion. 
Mr. JENNER. Never any such occasion. And in particular this incident? 
Mrs. PAINE. She related this incident, but it did not include anything further 

than he had been very angry and hurt. 
Mr. JENNER. Up to this time, that is, the time she came to you on the 24th, 

had you ever seen any bruises- 
Mrs. PAINE. No; I never saw her- 
Mr. JENNER. On her person? 
Mrs. PAINE. No; I never saw her bruised. 
Mr. JENNFX. At no time that you have ever seen her or known her, have you 

ever seen her bruised? 
Mrs. PAINE. At no time. 
Mr. JENNER. So that there has been no occasion when you have seen it, or 

been led to believe, she had been subjected to any physical abuse by her 
husband? 

Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. Was there any discussion during these 15 days of any occasion 

when Marina had gone off to live with someone else? 
Mrs. PAINE. No. I think she told me that in the fall. 
Mr. JENNER. I see. As long as I have raised that, would you please give us 

the time and the occasions and tell us what occurred? 
Mrs. PAINE. What she told me? 
Mr. JENNER. What she said. When was this? 
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Mrs. PAINE. This probably was in October. She told me that the previous 

year she had- 
Mr. JENNER. 1962? 
Mrs. PAINE. Yes. She had in the fall, she had gone to a friend’s home, left 

Lee. She described his face as she left, as shocked and dismayed and 

unbelieving. 
hlr. JENNER. Unbelieving? 

Mrs. PAINE. In a sense that she was truly walking out on him. 
Mr. JENNER. Yes. Excuse me. Did she put it in those terms, that she was 

leaving? 
Mrs. PAINE. She was leaving ; yes. 
Mr. JENNER. She left him? 
Mrs. PAINE. Yes; and went to stay with a friend. Then moved to the 

home+- 
Mr. JENNEB. Did she name the friend? 
Mrs. PAINE. She did not name the friend ; no. The friend’s name came up in 

another connection, but I had no way of making the connection until after I 

learned about this to whom she referred. 
Mr. JENNER. Do you now recall the name? 
Mrs. PAINE. She went to Katya Ford’s. 

The CHAIRMAN. To the Fords? 
Mrs. PAINE. To Katya, being the friend, Mrs. Ford. 
The CHAIRMAX. Mrs. Ford. 
Mrs. PAIR’E. And then moved. She did tell me this. She had moved on the 

weekend to a different home. Then Lee came there, pleaded for her to come 

back, promised that everything would be different. She went back and she re- 

ported-as she reported it to me, things were no different. 
Mr. JENNER. Were not different? 
Mrs. PAINE. Were not different. 

Mr. JENNER. Did you undertake a discussion with her as to what the things 
were that were disturbing her? 

Mrs. PAINE. That offended her that much? No; I did not. 

Mr. JENNER. That led her to leave her husband? 
Mrs. PAINE. No. 

Mr. JENNER. There was no discussion of that? 
Mrs. PAINE. No. 
Mr. MCCLOY. Did you ever witness any altercations? 
Mrs. PAINE. Indeed I saw them argue a good deal. 
Mr. MCCLOY. Sharp arguments? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. DULLES. But no violence of any kind? 
Mrs. PAINE. No physical violence. 
Mr. MCCLOY. Any profanity? 

Mrs. PAINE. I am not sure I know Russian profanity. He was very curt and 

told her to shut up quite a great deal. 
Mr. JENNGR. In your presence? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. In the presence of others? 
Mrs. PAINE. Particularly in New Orleans the first time when we went down, 

when I took her to New Orleans in May, he was very discourteous to her, and 
they argued most of that weekend. I was very uncomfortable in that situation, 

and he would tell her to shut up, tell her, “I said it, and that is all the discussion 
on the subject.” 

Representative FORD. What were the kinds of discussions that prompted 
this? 

Mrs. PAINE. I can’t recall that, and I have already had my brain picked trying 
to, with other people trying to, to recall what was the difficulty. I do recall 
feeling that the immediate things they were talking about were insufficient 
reason for that much feeling being passed back and forth, and I wondered if 
I wasn’t adding to the strain in the situation, and did my best to get back to 
Texas directly. But the-well, I do recall one thing, yes-we arrived with a 
big load of blackberries that we bought from a vendor along the street. 
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Representative FORD. On the way down? 
Mrs. PAINE. On the way clown, on the road, and ate them, and then, he, one 

morning, started to make blackberry wine, and she bawled him out for it, what 
a waste of good blackberries, and she said, “What do you think you are doing? 

Ruining all this.” And he proceeded, and argued about it, but thought he 
should, you know, defend himself. On this occasion she was making the attack 
in a sense and didn’t think he should do it this way, and then, so, under Are and 
attack, he continued. But then the next day she observed that he had tossed it 

all out and lost heart after the argument, and decided it wasn’t-- 
Mr. DULLES. He tossed out the wine? 
Mrs. PAINE. He tossed it out; yes. 
Mr. JENPFER. You detected, then, irritability as between them. Is that a fair 

statement? 
Jlrs. PAINE. That is accurate. 
LMr. JENNER. And anger rose to the surface pretty easily? 
Mrs. PAINE. Very easily. 
,\Ir. JENXER. What was your impression? Of course he hadn’t seen her then 

for a couple of weeks. 
JIrs. PAINE. That is right. 
1Ir. JEKPTER. Tell us about it-when she came in. Did they embrace? 
Mrs. PAISE. Yes. We arrived at his uncle’s in one section of New Orleans, 

and had a very friendly half hour or so-- 
Mr. JENNER. Was he there? 

Mrs. PAINE. Yes; he was there. He introduced her and little June, and played 

with *June, on his shoulders, perhaps. At any rate. he was very glad to see the 

baby, and was congenial and outgoing. We talked with the relatives for a 

short time. 

Then the uncle drove them to the apartment-I was following with my children 
in my car--drove to the apartment he had rented, which was in a different sec- 
tion of the city. And Lee showed her, of course, all the virtues of the apart- 

ment that he had rented. He was pleased that there was room enough, it was 

large enough that be could invite me to stay, and the children, to spend the night 
there. And he pointed out this little courtyard with grass, and fresh straw- 
berries ready to pick, where June could play. And a screened porch entryway. 
And quite a large living room. And he was pleased with the furniture and 
how the landlady had said this was early Sew Orleans style. And Marina was 
definitely not as pleased as he had hoped. I think he felt-he wanted to please 
her. This showed in him. 

Mr. JENNER. Tell us what she said. What led you to that conclusion? 
Mrs. PAINE. She said it is dark, and it is not very clean. She thought the 

courtyard was nice, a grass spot where June could play, fenced in. But there was 
very little ventilation. We immediately were aware there were a lot of 
cockroaches. 

Mr. JENNER. Was she aware of this, and aid she comment on that? 

Mrs. PAINE. I don’t know as anything was said. He was pretty busy explain- 
ing. He was doing his best to get rid of them. But they didn’t subside. I re- 
member noticing that he was tender and vulnerable at that point, when she 
arrived. 

Mr. JENNER. He was tender? 
Mrs. PAINE. Hoping for-particularly vulnerable, hoping for approval from 

her, which she didn’t give. It wasn’t a terribly nice apartment. And she had 
been disappointed, because when we first arrived she thought that the home 
we were going to was the apartment. 

Mr. JENNER. She thought the Murrets’ home? 
Mrs. PAINE. Yes. So when we came up to the Murrets’ home, she said, “This 

is lovely, how pleased I am.” So that she was in--disappointed by contrast with 

the apartment that she really had to live in. 
Representative FORD. She expressed this? 
Mrs. PAINE. She expressed her disappointment; yes; and didn’t meet his 

hopes to be pleased with it. 
Mr. DULLES. As compared with their previous place of residence, how was the 

New Orleans apartment? It was bigger, I gather. 
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Mrs. PAINE. It was larger. It was darker, less well ventilated. It was on the 
first. floor, the other was upstairs. I would say they were comparable in cost 
and in attractiveness. 

Mr. JENNER. What about vermin? 
Mrs. PAIIVE. I didn’t see any vermin at the first place. But then I didn’t spend 

the night there. 

Mr. JENNER. So the welcoming was cordial? 
Mrs. PAINE. The welcoming was cordial. 
Mr. JENNER. They seemed to have a fine relationship at that moment? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. .JENNER. But as the weekend progressed, and she saw the new apartment, 

all the time you were there, you were aware of friction and irritability? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JESXER. Going back to the 15 days again, was there any discussion during 

this period, again, on the subject of Mr.--of Lee Oswald wishing Marina to 
return to Russia? 

Mrs. PAIXE. I believe I made definite, but only verbal, an invitation for her to 

stay on with me, past the time of the baby’s birth, if she wished to. 
Mr. JENNER. I take it-1 will get into that. But I take it your answer to my 

question first is yes. 
Mrs. PAINE. Yes. 

Mr. JENNER. Now, tell us what that discussion was. 
Mrs. PAINE. Well- 
1lr. JENNER. Aud how it arose. 
Mrs. PAINE. Well, we still discussed the possibility of her coming back to have 

the baby here--although by no means a definit+definitely planned. 

Mr. JENNER. Excuse me. I am a little confused. When you say coming back 
to have the baby her- 

Mrs. PAINE. It was assumed she would go to n’ew Orleans when he called, 
but we talked about the possibility of her coming back to Dallas. I said she 
was still welcome to if she wants to, if it seems appropriate, to come here to have 

the baby. 
Mr. DULLES. That was to your house, you mean? 
Mrs. PAINE. Yes; to stay at my house before, or especially right after the 

baby’s birth, where I could look after June while she was in the hospital and 
later. June didn’t take readily to strangers. She did like me and was com- 
fortable with me, so I felt she might want to have someone she knew and got 

along with. 
Mr. JENNER. But in this connection, was there a discussion between you and 

Marina Oswald subject to her husband wishing her to return to Russia? 
Mrs. PAINE. I don’t believe she again said that he was after her to return. 
Mr. JENNEB. Well, then, on the whole, your answer to my question would be 

no. 
Mrs. PAINE. That is right. As far as I recall, it came up only once in our 

discussions prior to New Orleans. 
Mr. JEXNER. Which you have already related? 
Mrs. PAINE. Right. 
Mr. JENNER. Was there any discussion during the 15-day period on the subject 

of her acquiring greater facility with the English language? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JENNER. And his attitude toward that? 
Mrs. PAINE. His attitude had already been discussed, and I don’t believe it was 

particularly discussed further. But she did indicate that she was going to try 

to learn some anyway. 
Mr. JENNER. Despite that? 
Mrs. PAIR-E. I judged so. I asked if she had a book written in Russian 

entitled “The Self Teacher in the English Language.” She did not. And I 
ordered it. And I think I gave it to her even then. I am quite certain of that. 
This turned out to be not much help. At least she was interested in trying 

to learn English. 
Mr. JENNER. Was there any discussion of the subject of it being disclosed 

to the Russian emigre group that she was pregnant. 
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Mrs. PAINE. So; she continued to ask me not to mention that. We did, 
however, meet someone in the Russian emigre group in Fort Worth after 
she had the first day put on maternity clothes-and so she was sorry that that 
meeting had occurred. She judged now people would know. 

Mr. JENSER. All right. Did anything else occur in the way of discussions 
during that X-day period on the subject of life in Russia, his political philosophy, 
how they got along, his general disposition. her reaction to America? 

Mrs. I'AIXE. She discussed her reaction to America. She was very impressed 
with the variety of goods available in the stores. She thought the quality was 
Iletter here than in Russia. Then there was more of that later in October. 

Mr. .JENXUEH. I will get to that, in October. Have we pretty well exhausted 
this X-day interim period, then? 

Mrs. PAINE. Yes, sir. 
Representative FORD. Xr. Jenner, may I ask a question there? During this 

13-day period, did any individual, male or female, come and visit you at your 
home? 

Jlrs. PAISE. You mean particularly to see her? I am sure there are people 
coming and going at my house. There must have been. For instance, May 1, 
Mary-this is again Miss JIary referred to previously, a babysitter, “8:K 
War and Peace.” Mary came and stayed with my children, and Marina and 
June and I went to see War and Peace. Miss Mary recalls that meeting. 

Mr. JESNER. Is that a play or the movie? 
Mrs. PAINE. This is the movie, War and Peace, in English. But, of course, 

she knew the story, so she could enjoy seeing it. “Ed tennis confirm.” I went 
over to play tennis. On the fourth of May, Craig’s children-they came here. 

Representative FORD. Into your home? 
Mrs. PAIR‘E. Probably. 
Mr. JEXIIER. Who is Craig? 
Mrs. PAISE. Craig is this young German woman who didn’t want to buy guns 

for her children either, that I mentioned. And we exchanged children often. 
Mr. JENNER. Does she speak Russian? 
Mrs. PAIXE. No; German only, and English. And, mow the lawn, it says on 

the third, but that is not me, it is a neighbor who mows the lawn. And May 9 
in the morning, “Ilse”-means Mrs. Craig again-kept my children while I went 
at 8:lO to Saint Marks for an interview. So there was a normal flow. And 
I told my immediate neighbor. Mrs. Roberts, who figures later, that Marina was 
there over the weekend, that I wouldn’t be there. and introduced them, so Marina 
could go to Mrs. Roberts and make signs or symbols if she had to get a message 
through to someone. 

Mr. JENNER. Mrs. Roberts is your next door neighbor? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. Then your response to Representative Ford’s question is that- 
Mrs. PAINE. A normal flow to my house. 
Mr. JENPIER. But there wasn’t anybody that came specifically to see her from 

the Russian emigre group, is that correct? 
Mrs. PAINE. No. 
Representative FORD. Were there any telephone calls to her from anybody 

of this group, or any other group? 
Mrs. PAINE. No. I made the contact for her with my tutor, got her to call. 

But that is all. 
Mr. DULLES. She probably could not operate the telephone. 
Mrs. PAINE. She could. That was the first I knew. I wasn’t certain. But she 

knew how to operate the telephone. 
Mr. JENXER. I am pleased you raised that, sir. 
She could dial. Did you have the dial system in effect at that time? 
Mrs. PAINE. Way out in Irving; yes. 
Mr. JESNER. And she could dial the number if she wished? 
Mrs. PAINE. Yes: she knew how to do that. 
Mr. JICCLOY. Did you at any time get any evidence to indicate that she was 

in touch with any Soviet officials at all, the consul general? Did she ever talk 
of going to the Soviet Embassy or the Soviet Consulate in regard to her problems? 

Mrs. PAIXE. NO. The only thing ever mentioned was this that I have already \ 
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mentioned for the record-that she had written to the Soviet Embassy inquiring 

about papers to go back. 
Mr. JIcCLOY. Did you think she did that on her own initiative? 
Mrs. PAINE. No: because he was insisting. 
Mr. D~XLES. We have a copy of that letter, have we not? 
Mr. MCCLOY. Did she ever tell you why she didn’t want to return to the 

Soviet Union ? 
Mrs. PAINE. She said she liked America better. 
Mr. McCLOY. And she rather liked the conditions here better than she had 

experienced them in the Soviet Union? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. MCCLOY. And that you think was her fundamental motivation for staying 

here? 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. MCCLOY. Wanting to stay here ? When you were in contact with her at 

all did any-when she was staying with you, was there any unidentified charac- 
ters or people that called to see her? 

Mrs. PAINE. No ; there was no one at all that called to see her. 
Mr. JENNER. Were there any telephone calls received during that period when 

you answered the phone that someone asked for Marina? 

Mrs. PAINE. Only that from Lee on the night. 
Mr. JENNER. Only from Lee? 
Mrs. PAINE. Only from Lee. 
Mr. JENNER. No other calls to her? 

Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. And no other callers-that is persons who came to your home? 
Mrs. PAINE. None. 
Mr. McCno~. What was the name of these-De Mohrenschildts. Did they 

communicate with her when she was with you? 
Mrs. PAINE. No; my impression is they were already out of the country. 
Mr. JENNER. Was there any mail received or delivered to your home during 

this period for her? 
Mrs. PAINE. No: I don’t think so. It is possible that Lee wrote once. I think 

it is more likely she wrote him. 
Mr. JENNER. In the household goods and paraphernalia transferred to your 

house, were there any books, pamphlets, literature? 

Mrs. PAINE. I didn’t see any. 
Mr. JENNER. You did not see any? 
Mrs. PAINE. I did not. 
Mr. MCCLOY. Did you ever engage in any discussion or dialectics with Lee 

about the respective merits of the capitalist system or the Soviet system? Did 

you engage in any debates with him on political philosophy? 
Mrs. PAINE. I once listened to such a debate between Lee and my husband, in 

October. 
Mr. DULLES. You kept out of the debate? 

Mrs. PAINE. I tried hard. I felt it was not going anywhere, and that he was 

not a man that could be approached by logic, and that there was no point to 
arguing with him. I disagreed with him quite strongly, and I didn’t see how it 
would help in any way to say so, or to try to change-certainly it would not 

have helped to try to change his views. He, for instance, was of the opinion 

that all churches were an arm of the state, intent upon blinding the people. I 
thought his thinking was extremely erroneous, and not open to introduction of 
other facts, anything contradictory to his own view. 

Mr. MCCLOY. Did he become intemperate in argument? 
Mrs. PAINE. No; he did not. 

Mr. MCCLOY. But in the course of his discussions with your husband, did he 
assert adherence to the element of violence as a factor- 

Mrs. PAIKE. Michael tells me he did. I didn’t hear that particular discussion. 
Representative FORD. In response to Mr. MeCloy, you told of this argument 

that your husband and Lee Oswald had. You said it was October. This is 

October 1963? 
Mrs. PAINE. Yes. 
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Mr. LMCCLOY. Do you have any more questions? We are going to resume in 
the morning at 9 o’clock. 

The CHAIRMAN. Will you be here? 
Mr. MCCLOY. Tes; I will be here. 
The CHAIRMAX. Then you continue to preside throughout her testimony. I 

will be here, though. 
Mr. DULLES. I have no questions. 
Mr. MCCLOY. Do you want to close? 
Mr. JESKER. I would just as soon adjourn now, if it suits your convenience. 
Mr. JICCLOY. All right. We will excuse you. Thank you for your cooperation. 
(Whereupon, at 5 :20 p.m., the President’s Commission recessed.) 

Thursday, March 19, 1964 

TESTIMONY OF RUTH HYDE PAINE RESUMED 

The President’s Commission met at 9:05 a.m. on March 19, 1964, at 299 
Maryland Avenue NE., Washington, D.C. 

Present were Chief Justice Earl Warren, Chairman: Senator John Sherman 
Cooper, Representative Hale Roggs, Representative Gerald R. Ford, John J. 
MeCloy, and -Allen TV. Dupes, members. 

Also present were Albert E. Jenner, Jr., assistant counsel: and Wesley J. 
Liebeler, assistant counsel. 

Mr. MCCLOY. JIrs. Paine, I must remind you that you are still under affirma- 
tion. We don’t take a new affirmation with each, hearing. 

Mr. JESSER. We had roncludecl, if you recall. the 15-day period in May that 
Mrs. Oswald resided at the home of Mrs. Paine. 

Would you please describe for us the items of household furniture, or what- 
ever the articles were, that were 1)acked in your station wagon when you took 
Mrs. Oswald to New Orleans? 

Mrs. PAINE. We packed in a play pen and crib. I recall a stroller, some 
kitchen utensils, and personal clothing for herself and the baby. 

Mr. JEXVER. Was there ang luggage of any character? 
Mrs. PAINE. There may have been a small suitcase but I don’t recall it 

specifically. 
Mr. JENNER. You do not? 
Mrs. PAINE. I am just guessing. 
Mr. JENKER. As I recall you have told us yesterday that when you arrived 

in New Orleans, you went by the Murrets’ home first? 
Mrs. PAINE. That is right. 
Mr. JENNER. And then from the Murrets’ home to the apartment at, what 

was that add’ress on Magazine Street? 
Mrs. PAINE. 4997. 
Mr. JENNER. That was 490i rather than 4905. 
Mrs. PAINE. Yes. 
Mr. JESRER. Mrs. Paine, there has been a touch of testimony, at least of 

the possibility that Mr. Oswald may hare dry-fired or dry-sighted any rifle 
in the courtyard or garden space at 4907? 

Would you be good enough to draw for us free hand the layout, at least the 
ground layout of the 490i premises on Magazine Street in Sew Orleans? 

hlrs. PAINE. Now, shall I describe this? 
hlr. JEIUNER. Could I first. show the diagram. I have marked the diagram 

the witness has drawn as Commission Exhibit So. 403. 
(The diagram referred to was marked Commission Exhibit No. 493 for 

identification.) 
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